
Protoko1 nr XXVl2009 
z obrad dwudziestej piqtej sesji Rady Powiatu Tucholskiego 

odbytej w dniu 20 marca 2009 r. 
(sala 30 Starostwa Powiatowego, ul. Pocztowa 7) 

Czas tnvania obrad 9""- lz4" 

Obradom przewodnicz>~ Przewodniczqc~. Rady - Stanislaw Langowski. 

Protokolant: Katarzyna Puczynska 

Obecni wedlug zalqczonej listy obecnoici oraz: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
p. Boguslaw Szramka - czlonek Zarzqdu, naczelnik Wydzialu Edukacji. Zdrowia. 

Kultury i Kultury Fizycznej 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
p. Tomasz Sobiecki - radca prawny 
p. Ewa Kiersznicka - Dyrektor Domu Dziecka w Tucholi 
p. Leszek Cizmowski - Powiatowy Rzecznik Konsumentow 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor Zarzqdu Drog Powiatowych 
p. Henryka Dziurzynska - Dyrektor Powiatowego Urzedu Pracy 
p. Sylwia Sobczak - Z-ca Naczelnika Wydzialu Edukacji, Zdrowia, Kultury 

i Kultury Fizycznej 
p. Regina Wrebel - Dyrektor Zespolu Szkol Licealnych i Agrotechnicznych 

Ad.1. 
Przewodniczqcy otworzyl obrady XXV sesji Rady Powiatu Tucholskiego, powital 
zaproszonych gosci, czlonkow Zarzqdu, wszystkich radnych i przedstawicieli mediow. 

Ad. 2. 
Przewodniczqcy stwierdzil, na podstawie listy obecnosci, ze w sesji uczestniczy 
15 radnych i sesja jest prawomocna. 

Lista obecnoici w zaiqczeniu do oryginaiu protokoiu. 

Ad. 3. 
Do porzqdku obrad sesji nie wniesiono uwag. 

Ad. 4. 
Do protokolu z dwudziestej trzeciej sesji nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie protokol z dwudziestej trzeciej sesji, ktory zostal 
przyjety 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Do protokolu z dwudziestej czwartej sesji nie wniesiono uwag. 



Przewodniczqcy poddal pod glosowanie protokol z dwudziestej czwartej sesji, ktory zostal 
przyjety 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Ad. 5. 
Do sprawozdania Starosty z wykonania uchwal Rady Powiatu oraz pracy Zarzqdu 
u7 okresie miqdzy sesjami g1os zabrali: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Chciaibym zasygnalizowac najwazniejsze sprawy, ktorymi w ciqgu tych dwoch 
miesiqcy zajmowai sic Zarzqd. Caiy czas pracujemy ze spoikq Szpital Tucholski nad 
montazem finansowym zwiqzanym z programem dostosowawczym szpitala. Dzieki 
decyzji Zarzqdu Wo-jewodztwa pula udziaiow Marszalka zwiqkszyia siq o kwotq blisko 
1.200.000 zi. 0 tyle bqdzie mozna zwiqkszyc zakres dzialan rzeczowych w Szpitalu, 
bez obciqzania spoiki czy powiatu. Kolejna sprawa to udzial w Konwencie Powiatow 
Wojewodztwa Kujawsko-Pomorskiego, na ktorym zajmowaliSmy siq glownie 
kalendarzem kolejnych oglaszanych konkursow z Regionalnego Programu 
Operacyjnego ,.Kapitai Ludzki". Przedmiotem tego spotkania byiy tez drogi powiatowe 
i konkursy w drogach powiatowych. Tutaj wypracowane zostaly stanowiska, ktore 
mowiq o tym, ze konkurs powinien zostac rozstrzygniqty mozliwie szybko. Ja 
proponowalem, aby to bylo maksymalnie do konca czenvca. Jak wiadomo do konca 
przyszlego tygodnia mozna skiadac wnioski. Marszalek zaplanowal rozstrzygniqcie na 
wrzesien. Proponowalismy, aby rozstrzygniqcie ostateczne nastzqilo do konca 
pazdziernika, aby wnioski, ktore nie majq wad merytorycznych, czy formalnych mozna 
by10 wprowadzic do realizacji. Wiqze siq to tez z tym, ze pozwoliloby to na obnizenie 
kosztow. Jezeli wszystkie duze zadania drogowe bqdq robione w przyszlym roku, to 
moze to spowodowac podniesienie cen na wykonanie tych zadan. Kolejna sprawa, ktorq 
przyjqto na konwencie, dotyczy zasad ochrony rynku pracy, a specyficznie tez tej 
dzialalnosci, ktorq zajmujq siq powiatowe rady zatrudnienia. Dotyczy to zwrotu 
Srodkow na utworzenie nowego miejsca pracy, w momencie kiedy to miejsce zostaje 
zlikwidowane przed koncem umowy. Chodzi o to, aby zwrot Srodkow by4 
proporcjonalny do okresu zatrudnienia wynikajqcego z umowy. Zostaio to przyjqte i 
skierowane do Ministerstwa. WczeSniej tez jako Starosta wraz z paniq dyrektor 
Powiatowego Urzqdu Pracy takie stanowisko wystosowalem. C a b  czas usilnie 
zabiegamy o dofinansowanie zadan na ochrone zabytkow w konkursie ogioszonym 
przez wojewodztwo. Tutaj liczymy na Srodki na remont dachu w Domu Pomocy 
Spoiecznej. Zajmowalismy siq tez zmianami w Regulaminie Organizacyjnym 
Starostwa. Odbylo siq walne spolki Szpital Tucholski. 

Przybyl pan Radny Piotr Broszkiewicz. Od tej pory jest 16 Radnych. 

p. Agnieszka Guzinska - Radio Weekend 
Dwa dni temu otrzymalam informacje od rzecznika Starostwa, ze odbyla siq 
konferencja naukowa na temat geotermii. Przyjechali wybitni naukowcy z Torunia, 
Szczecina i Grudziqdza. Na moje pytanie dlaczego nie byio udzialu mediow, dlaczego 
my nic o tym nie wiedzieliSmy uslyszalam, ze byi zakaz. Czy nie bez znaczenia byl 
fakt, ze jeden z tych naukowcow to prof. Marian Kielt - jeden z autorow wstqpnej 
koncepcji zaopatrzenia Torunia w energiq cieplnq dla Ojca Rydzyka ? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 



Spotkanie odbylo sie z przedstawicielami samorzqd6~. Bylo to spotkanie raczej 
informacyjne z udzialem osob istotnych. jezeli chodzi o temat geotermii. Natomiast 
jeieli chddzi o dr Kielta. to nie mam takiej wiedzj. i e  on zajmowal siq wprost 
przygotou7aniem tego dla Radia Marvia. . . cz!. dla 0-jca Rydzyka. Z informacji, ktore 
udalo mi siq uzyskac. srodowiska ktore bybr reprezentowane na tym spotkaniu. tzn. 
Uniwersytet Szczecinski - bylo dwoch przedstawicieli: M- tjim pani doktor. ktora jest 
specjalistkq w dziedzinie technologii pozyskiwania prqdu z odwier t6~ geotermalnych. 
by1 reprezentowanj Uniwersytet Wroclawski przez pana inzyniera Czyza. pan Kielt 
~ystqpowal  jako specjalista od wiercen. ktory od 35 lat zajmuje siq odwiertami. ktore 
tez prowadzi dla Petrobaltyku. dla firm pozysku.jqcych rope naftowq u- Polsce. 
Zaprosilismy rowniez pana inzyniera Sadowskiego. ktory jest szefem geotermii 
grudziqdzkiej. Pan Kielt reprezentowal srodowisko zwiqzane z geoiizykq Torun. Ja nie 
mialem wiedzy o tym. aby on zajmowal siq specjalnie tym co bylo robione w Toruniu 
przez 0-jca Dyrektora. Glosj~ podczas tego spotkania byly takie. ze mogq byc problemy 
z wykorzystaniem tej energii, rowniez na kanwie tego co ma miejsce w Toruniu. 
Rowniez pan Kielt wypowiadal siq nie najlepiej o sposobie przygotowania tam calego 
odwiertu. ~rodowiska byly raczej ze Sciany zachodniej Polski. W Toruniu z tego co 
kqjarzq, zajmowal siq profesor Kozlowski. Nie bylo zakazu wstqpu mediow, ale tez nie 
bylo zaproszenia z tego wzglqdu, ze bardzo uyraznie te osoby, ktore siq tu pojawily 
sobie tego zyczyly. Te osoby chciaty, aby bylo to spotkanie informacyjne dla 
srodowiska samorzqdowego. Te osoby stosunkowo latwo przyjqly zaproszenie i nie 
otrzymaly zadnej gazy. Prosili, aby bezpoirednio prasy na to nie zapraszad a informacjq 
skierowai do mediow po tym spotkaniu. 
p. Agnieszka Guzinska - Radio Weekend 
Wspomniany profesor Kozlowski razem z prof. Sokolowskim, dr Zielnym i dr Kieltem 
uczestniczyli w tym. Takie informacje mam ze strony www.radiomaryja.pl . 
p. Piotr Mowiriski - Starosta ~uchofski 
Z tego co mi wiadomo, to profesor Sokolowski juz od kilku lat nie zyje. Jego 
kontynuatorem jest profesor Kozlowski. Trudno mi komentowac to co siq znajduje na 
stronach roznych instytucji. ale z kontekstu spotkania nie wynikaly zadne zwiqzki. 
p. Andrzei Pruszak - radny 
Mam pytanie do punktu 31. Chodzi o podjqtq uchwalq w sprawie skladu czlonkow 
Komisji Przetargowej. Proszq o informacjq jaki byl tam sklad i jaki jest aktualnie. 
p. ~ i o i r  Mhwiliski - Starosta Tucholski 
Zmiana Komisji Przetargowej dotyczyla wycofania na ten moment pana Macieja 
Kordy, ktory wyjechal na targi do Berlina. W tej chwili ten sklad zostal odtworzony i 
pan Maciej Korda jest w tej Komisji. 
p. Marek Sass - radny 
Czy juz wiemy coS na temat budynku szkoly w Kamienicy ? Czy ta sprawa nabiera 
wiqkszych znaczen ? Druga kwestia dotyczy naszych spotkan na Koinisji i dotacji 
zwiqzanych z organizacjami pozarzqdowymi. Proszq o informacjq i uzasadnienie tych 
przesuniqc finansowych, ktore Zarzqd dokonal mimo pewnych propozycji Komisji 
Edukacji. Chcialbym dokladnie wiedziec. jeSli to mozliwe dzisiaj, dlaczego organizacii 
zabrano tyle a dodano innej. Druga sprawa dotyczy kwestii w jaki sposob mozna 
uzyskac patronat pana Starosty. Czy sq jakieS procedury, czy ten patronat by1 
wybierany tak po prostu, czy tez stowarzyszenia popelnily blqd bo siq nie zglosily, a 
inne siq zglosily. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
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.Tezeli chodzi o Kamienicq. to nie wplynqla zadna oferta. Problem zagospodarowania 
tego obiektu czy sprzedazy pozostaje dalej otwarty . Myslq, ze bqdzie kolejne spotkanie 
z wojtem Gminy Gostycyn, na ktorego terenie to lew. Jezeli chodzi o dotacje dla 
organizacji pozarzqdowych. to istotnie by@ przesuniqcia w niektorych sferach 
dzialalnoSci. Na niektore dzialania Srodki zostaly skonsolidowane. a na inne w ogole 
zabrane. Korzystajqc z uchwaly. ktora daje mozliwoSc dyspozycji tymi Srodkami 
Zarzqdowi. takie decyzje zostaly podjqte. Staramy siq wszystkie z tych imprez 
odwiedzac. oceniac je bezpoSrednio, porownywac w skali calego powiatu. Wsparcie 
powinny otrzymywac te imprezy. ktore majq charakter najbardziej rozwojowy, ktore 
dotykajq jak najwiqkszej grupy uczestnikow. Te Srodki majq shzyc zabezpieczeniu 
materialow, czy umozliwieniu w ogole realizacji pewnej aktywnosci grup spolecznych. 
ktore siq tym z a j m u j ~  a nie by6 gratyfikacjq. Jezeli chodzi o patronat to byly oceniane 
te wydarzenia, ktore mialy duzq frekwencjq. Wnioskow nie trzeba by10 sk1adaC. CzqSC 
imprez byla uzupelniona wnioskiem, aby obiqc je patronatem, a inne nie. Decyzja byla 
podjqta przez Zarzqd. ChcieliSmy tez, aby w kazde-i gminie by10 jakiei zdarzenie, ktore 
zostanie objqte patronatem. Te patronaty byly traktowane jako swego rodzaju 
wyroznienie za dobrq organizacjq, za to ze te imprezy w ciqgu lat siq sprawdzily. 
W ubieglym roku podczas gorqcej dyskusji wyjasniono, kto odpowiada za podjqcie 
decyzji na przydzial Srodkow i za realizacjq umow. Jezeli Panstwo radni czujq. ze ich 
praca zostala zmarnowana. czy zle wykorzystana przez Zarzqd to jest mi przykro. 
Zarzqd nie robil tego na szybko. Byly temu poSwiqcone dwa posiedzenia i wnioski 
poddano glqbokiej analizie. Bywamy na imprezach, odbior jest taki a nie inny, dlatego 
miejsce miab  takie przesuniqcia. PatrzyliSmy tez na to, czy byly to srodki na nagrody, 
puchary, a nie Srodki na gratyfikacje. Srodki zostaly zrnniejszone miqdzy innymi na 
organizacjq Festynu Kolejarskiego w Pruszczu. Sama inicjatywa i pomysl bardzo 
ciekawy, przez kilka lat realizowany przez Towarzystwo Rozwoju Regionalnego, a 
naprawdq w duzej mierze przez pracownikow Starostwa. Jezeli impreza ma miec 
publikq i powodzenie to musi zaczqi zyC troche wlasnym zyciem, a nie bye sztucznie 
wspierana z zewnqtrz. CzqSC z tych imprez, ktore uzyskaly dofinansowanie dziejq siq 
dlatego, ze kt05 ma takq potrzebq. ze dane Srodowisko chce to zorganizowaC. One majq 
najwiqkszq szansq przezycia i zaistnienia w Srodowisku. Tak jest z Przeglqdem Orkiestr 
Dqtych w ~liwicach czy Festiwalem Muzyki Elektronicznej organizowanym 
w Cekcynie. 
p. Marek Sass - radny 
Rzeczywiicie faktem jest. ze chcialem dojSC do Festynu Kolejarskiego. Przez pienvsze 
trzy lata inicjatywa byla wspierana przez Towarzystwo Rozwoju Regionalnego. Rok 
temu by10 to organizowane przez Stowarzyszenie Burchat, wszelkie kola gospodyn 
wiejskich i Swietlice, wsparte przez powiat i inne urzqdy. Byla ta impreza zrobiona bez 
udzialu, czy jak pan powiedzial, bez sztucznego wspierania. Mam nadziejq, ze 
argumenty obecnego na Festynie czlonka Zarzqdu pana Broszkiewicza nie przewazyly, 
bo te argumenty, ktore pad@ na Komisji byly niezbyt wyszukane. Pobyt chwilowy i 
zarzucenie, ze tam siq nic nie dzieje, jest kilka osob, ale impreza toczy siq od 16.00 do 
23.00. MySlq, ze ten argument nie zawazyl. Troche mnie to tez zabolalo, bo w calym 
programie rozwoju powiatu byla tez zapisana cala impreza zwiqzana z ,,zapomnianq 
stacjq". By10 to wpisywane jako jedno z wazniejszych dzialan. W tym roku mamy 
stulecie. Impreza bqdzie miala miejsce czwarty czy piqty raz. Zdziwilo mnie to, ze 
impreza Buko bqdzie drugi raz i juz zasluzyla na patronat pana Starosty, a impreza 
ktora jest wpisana w strategii rozwoju, nie zasluzyla. 
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p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Nie bylo to wylqcznie u oparciu o opiniq pana Piotra Broszkiewicza. UT tej imprezie 
bra! tez udzia! pan Wicestarosta. ktory tez przedstawil swo-jq ocenq. Do mnie docieral! 
tez sygnaly. ze by14 problem! ze zorganizowaniem i znalezieniem chqtnych. ktorz\. b?. 
wsparli tq imprezq. takie informacje dochodzib. tei  od pracownika Starostwa. k o k  
wczesniej. kiedy Starostwo siq urylqczalo z tego byly oczekiwania gratyfikacji za 
u~sparcie w organizac-ii. Jeieli chodzi o kopalnie i organizaciq. prz? niewielkim 
wsparciu to mialo duiy rozmach i jest to inic-iatywa. a7 *kt6rei m\, ani nie 
uczestniczymy. ani nie przykladamy rqki. To glownie leg10 u p o d s t a ~  takie-j. a nie innej 
oceny . 
p. Marek Sass - radnv 
Jezeli padla sugestia panie Starosto. ze pracownik Starostwa cos mowil. to wiem jakie 
osoby byly zaangazowane czy jako pracownicy. czy jako czlonkowie Stowarzyszenia 
Burchat. 0 ktorq osobq chodzi ? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Chodzi o pana Naczelnika. 
p. Woiciech Kocinski - radnv 
MpSlq, ze temat wr6ci jeszcze na sesji, bo bqdziemy rozmawiali o ocenie pracy 
organizacji pozarzqdowych. Sluchajqc pana dzisiaj nie wiem jak mam opisac swo-i Stan, 
bo z jednej strony wiele zlych rzeczy wynika z vypowiedzi na temat Stowarzyszenia 
Burchat, ale i tez na temat innych organizacji, ktorym zostaly zmniejszone dotacje. 
Dziewiqd osob na Komisji glosowalo za, jest to wiqcej niz polowa skladu Rady. Na 
szkolenie pilkarskie dzieci i mlodziezy do lat dwunastu Komisja przyznala 2500 zl. Jest 
to dzialalnosc caloroczna. Zarzqd zdjql dwa tysiqce i przyznal na calorocznq dzialalnosC 
500 zl. Zaznaczam, ze w zadnym projekcie nie jest napisane. ze jest to odplatna 
dzia1alnoSC. Stowarzyszenie nie pobiera za to pieniqdzy. Trenerzy i szkoleniowcy 
wszyscy pracujq za darmo. Dzieci sq z terenu gmin: Tuchola. Cekcyn, Gostycyn. 
Kqsowo. Maze pan mi tu przedstawi pokrotce, czym sugerowaliScie siq zdejmujqc 
pieniqzki z tego dziatania. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Dzialan zgloszonych przez Tucholankq bylo bardzo duzo, Z tego co pamiqtam w tym 
akurat projekcie byl miqdzy innymi zakup koszulek. ZostawiliSmy pieniqdze na 
nagrody i na rzeczy, kt6re sq niezbqdne do zrealizowania takich dzialan. To jest 
prowadzenie szkolki pilkarskiej i czy nie mozna byloby prowadzik tego na zasadzie 
nauki. Pamiqtam, ze by1 zakup sprzqtu, ktory nie jest niezbqdny, aby czegos siq 
nauczyC. To nie jest druzyna, ktora MY-iezdza. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
Ciqzko mi wyobrazid sobie trening pilki noznej bez sprzqtu. 
p. Marek Sass - radny 
Chcialbym oSwiadczyC, ze czlonkowie Stowarzyszenia Burchat nigdy w zyciu nie 
zqdali gratyfikacji i nie bqdq zqdali gratyfikacji. Jest to stowarzyszenie wolontariackie. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
Bardzo prosimy, aby do punktu na teinat dzialalnoSci stowarzyszen przygotowac 
zestawienie, o ktore prosil radny Marek Sass dotyczqce przesuniqc i dlaczego tak siq 
stalo. Jezeli nie, to prosimy o takie zestawienie z uzasadnieniem na piimie. 

Ad. 6.  
Zgloszono nastqpujqce zapytania i interpelacje: 



p. Zbignietl, Grugel - Wiceprzewodniczac~. Rad~l 
Pojawia siq coraz wiqcej osob niezadowolonych z braku mozliwoSci dofinansowania 
uczestnictwa mT turnusach rehabilitacyjnych. Co prawda w dzisiejszych materialach 
mamy uchwalq na ten temat i tam nastqpuje przesuniqcie 150.000 zl. ale chcialem siq 
dowiedziec w jakim to stopniu rozwiqze sytuacjq, ktora jest w tej chwili. Osoby. ktore 
ubiegaly siq o to dofinansowanie dostaly odpowiedz, ze nie dostanq i nie majq prawa 
nigdzie siq odwolac. Tak to pewnie jest. Zatem pytam w jakim stopniu te dzisiejsze 
nasze przesuniqcia i podjqcie tej uchwaly rozwiqze ten problem? Czy ci, ktorzy ubiegali 
siq, a dostali odpowiedz negatywnq bqdq uwzglqdnieni w tym podziale i czy to w jakiS 
sposob zaspokoi te oczekiwania spoleczne, ktore jednak sq dosd duze. MozliwoSC 
korzystania z tego dofinansowania jest dla tych osob niezamoznych finansowo bardzo 
duzym udogodnieniem. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - radny 
Mam pytanie, bo posiadlem takq informacjq, ze w Zespole Szkol LeSnych przebywa 
delegacja czy inspekcja z Ministerstwa ~rodowiska. Czy Pan Starosta moze powiedzied 
czego ona dotyczyla, czy to mialo charakter oficjalny, czy ona wnosi dalej coS do 
sprawy zwiqzanej jeszcze z tymi pracami, ktore tnvaly odnoSnie przekazania ? Jest tez 
informacja, ze dzisiaj ma pojawid siq ktos w randze ministra tutaj u nas to tez 
chcialbym wiedziec i radni chcieliby wiedziec czego dotyczy ta wizyta. 
p. Krystyna Koczwara - radna 
Kolejny raz mieszkancy Bladowa proszq u zwrocenie uwagi na drogq przebiegajqca 
przez Bladowo natqzenie ruchu i prqdkoSc z jakq poruszajq siq tam pojazdy. Proszq 
nasz Zarzqd o przekazanie do Zarzqdu Drog Wojewodzkich wniosku o przebudowq 
drogi przebiegajqcej przez Bladowo oraz lqczqcej Bladowo z Tucholq. Droga ta na luku 
w Bladowie jest Sliska co grozi kolejnymi nieszczqSciami. Prowadzone obecnie 
remonty zlikwidujq dziury, ale nie zlikwidujq Sliskosci. Moze wystarczyloby chociaz 
doraznie zfrezowai nawierzchniq tak jak zrobiono to swego czasu w Rudzkim MoScie. 
Sytuacje poprawiloby dodatkowe oznakowanie i zabezpieczenie domow w poblizu tego 
niebezpiecznego miejsca oraz ustawienie tam stalych fotoradarow. ktore w sposob 
ciqgly nadzorowalyby ruch pojazdow z obydwu stron. Problemem sq zbyt szybko 
jezdzqce pojazdy. Prowadzone sq juz prace nad specjalnymi rozwiqzaniami 
bezpieczenstwa na polskich drogach. Proszq o starania, aby w Bladowie. a przy okazji 
rowniez w Rudzkim Mlynie takie maszty z fotoradarami zostaly ustawione. 
W zalqczeniu przedstawiam zdjqcia z h k u  drogi w Bladowie. To jest pierwsza sprawa. 
Zwrocili siq do mnie koledzy lekarze z prosbq o rozwazenie mozliwoSci 
wspolfinansowania przez Powiat szczepienia przeciw HPV czyli przeciw zakazeniu 
wirusem brodawczaka ludzkiego. Szczepienia te sq rekomendowane przez Polskie 
Towarzystwo Ginekologiczne oraz Polskie Towarzystwo Profilaktyki Zakazen. Ten 
problem zostal kolejny raz nagloSniony na 111 kongresie lekarzy praktykow w Poznaniu 
w marcu biezqcego roku. Zaleca siq rutynowe podawanie szczepionek przeciw HPV 
dziewczqtom w wieku 12-1 5 lat i szczepienia mogq by6 wykonywane takze u 
mlodszych dziewczynek poczqwszy od ukonczenia przez nie 9 -10 roku zycia oraz u 
chlopcow w wieku 9-15 lat, ale barierq jest duzy koszt ok. 1500zl. JeSli bqdziemy 
chcieli zmierzyt siq z tym problemem przygotujq materialy na kolejnq sesjq. Kolejna 
proSba jest tez medyczna. Zwrocila siq do mnie mieszkanka naszego powiatu z proibq o 
nagloSnienie informacji jak zostac dawcq szpiku kostnego. Materialy na ten temat 
mamy w przychodni MCL w Tucholi i sluzymy informacjq dla zainteresowanych, ale 
rzeczywiScie jeSli ktos w odruchu serca chce pomoc to nie wie jakie kroki 
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przedsiewziqc. Mysle. ze sprawa jest urarta naglosnienia v jakii sposob. Prosilabym o 
wyrazenie opinii. 
p. Dorota Grornowska - radna 
Mo-ja interpelac-ja jest zwiqzana z odbjrwajacyrni siq zebraniarni. Prosilabyrn o 
ustawienie znaku. oczywiscie po uprzednirn sprawdzeniu celowosci tzv . sierzant na 
ciqgu drogi Wielkie Budziska - Male Gacno M. rniejscou~osci Wielkie Budziska. 
naprzeciwko posesji Pani Soltys. Prosze o ustawienie znaku na ~ l iwice  przj7 posesji 
pana Albina Chrnary M. Malyrn Gacnie. poniewaz jadqcj- spoza terenu naszej grninj7 nie 
wiedzq jak dale-j jechac do rniejscowoSci ~l iwice.  To ulatwi na pewno kornunikacjq 
gosciorn, turystorn i innym osoborn przyjezdzajqcyrn przez teren naszego powiatu i 
grniny. Poza tyrn prosze o przeprowadzenie wiz-ji lokalnej przy posesji pana 
Kolodziejskiego w Malyrn Gacnie celern juz ostatecznego zalatwienia problernu 
odwodnienia. Troche ta sprawa tnva i prosilabyrn juz o takie ostateczne zalatwienie. 
Proszq o przeprowadzenie wizji lokalnej na terenie Solectwa Zalesie wspolnie z 
przedstawicielern sarnorzqdu grniny Cekcyn do spraw drog celern uregulowania 
ustawienia tablic rniejscowosci na terenie tego solectwa. My jako sarnorzqd jestesrny u7 
stanie zakupic niektore znaki. ktore dotyczq naszej grniny ale rowniez proszq Zarzqd o 
takq wspolprace. zeby po prostu wspolnie to zrobic, ustali6 lokalizacjq, zeby byl juz 
porzqdek. 
p. Andrzej Pruszak - radny 
W ubiegiyrn roku zostala wyrernontowana droga Wielkie Gacno - Linsk. Jaki skutek 
tego jest to pan Starosta widzi. Chcialbyrn sie zorientowac kiedy to bqdzie naprawione i 
zeby po prostu to rnialo jakiS lepszy efekt. Na tyrn sarnyrn odcinku rnialy byc 
postawione slupki prowadzqce, bodajze U1. Mialo to by6 w sezonie letnirn, a to juz 
rninql jeden, drugi sezon letni teraz bedzie trzeci sezon letni. Czy rnoze w tyrn sezonie 
letnirn bqdq ustawione te shpki ? 
p. Malgorzata Oller - radna 
W irnieniu rnieszkancow rniejscowoSci Kielpin i innych uzytkownikow drogi 
powiatowej Tuchola - ~l iwice  wnoszq o naprawq tej drogi w tej czqSci, gdzie ona jest 
bardzo slabo przejezdna. Ta droga generalnie jest w niezlyrn stanie szczegolnie tam, 
gdzie jest gruntowka utwardzona czy bruk, ale sq odcinki, gdzie naprawdq trudno siq 
przernieszczac poj azdern. 
p. Wojciech Kocinski - radny 
Mieszkancy ulicy Warszawskiej proszq o naprawe, a ja proszq o wyrnianq tych 
barierek zabezpieczajqcych, ktore sq przy ulicy Warszawskiej na wysokoici sklepu 
Pana Zielinskiego. Sq one niskie, a takze tych, ktore sq na skrzyzowaniu z ulicq 
Nowodworskiego. Majq one bardzo ziy stan, sq luine blachy, to jest wszystko 
przegnite, a ta estetyka to juz w ogole podlega bardzo duzej krytyce. Chcialern zapytac 
o boisko budowane Orlik czy zostalo naprawione odwodnienie. Nie wiern czy 
naprawione czy wstawione odwodnienie na terenie tego boiska, bo przy kazdyrn 
deszczu stala tam woda. MySlalern, ze zostalo to tam zrobione, ale po ostatnich 
tygodniowych opadach, ktore wcale nie byly takie wielkie dalej stala tam woda. Teraz 
zasypano nastqpnq warstwq piasku. Chcialbyrn siq dowiedzied czy zostalo to 
naprawione. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Czujq siq zobowiqzany odpowiedziec na zapytanie pana Lukaszewicza, dlatego ze ta 
konferencja z udzialern Wicerninistra Ochrony ~rodowiska Janusza Zalewskiego 
rozpocznie siq o godzinie 11.00. Otrzyrnalern zaproszenie na tq konferencjq. ale 



v. zwiqzku z tym. ze dzisiaj mamy sesjq trudno pogodzic te dwie sytuacje. Konferencja 
dotyczy zmniejszaiqcych sic zasobow wod i stepowienia gleb. To jest taka 
merytoryczna konferencja z udziaiem czesci parlamentarzystow. Zaproszenie dla nas 
podpisai pan Wicewojewoda, tak ze mySle. ze on jest organizatorem. 
Wspolorganizatorem sq tei Lasy Panstwowe. 

Ad. 7. 
Do informacji o pracy Zarzqdu Drog Powiatowych i stanie regulacji spraw 
wiasnosciowych drog powiatowych, gios zabrali: 
p. Zenon Poturalski - dyrektor ZDP 
Informacja zostaia prqgotowana w spos6b zwiezly, dlatego ze temat drog przewija sie 
prawie na kazdej sesji, wiec trudno coS nowego przekazae. Pienvsza rzecz to wysokoSC 
kosztow akcji zimowej. Podawalem, ze one siq zwieksza, chociazby przez dzisiejszy 
dzien. kiedy to musieliSmy takq akcje prowadzik. Niestety sq one o ponad 100.000 zi 
wieksze niz w roku ubieglym. Zblizajq sie juz do kwoty 270.000 z1. W paragrafie, 
z ktorego piacimy mielismy 500.000 zi wiec juz ponad polowe wydaliimy na tq akcje. a 
jeszcze przyjdzie listopad i grudzien tego roku. Wczoraj zostaia podpisana umowa z 
wykonawcq na realizacje drogi Iwiec - Weipin. Wykonawca wchodzi na realizacje tego 
zadania juz w poniedziaiek. Zadanie byio zabudzetowane na kwote 5.100.000 zi, w tej 
chwili mamy kwote 4.448.410.81 zl. Mamy tu oszczqdnoSci. Jest to zadanie 
wspoifinansowane przez Narodowy Program Przebudowy Drog Lokalnych. przez 
Gmine Cekcyn i przez Gmine Lubiewo. Wszystko wskazuje na to, ze zrealizujemy 
przebudowe mostu w Bruchniewie. Nie mamy jeszcze tego na piSmie, ale 
dofinansowanie mamy z Ministerstwa Infrastruktury przyznane. Nie wiemy tylko w 
jakiej wysokosci. WnioskowaliSmy o 250.000 zi. Mam informacje, ze zapotrzebowanie 
jest wieksze niz iloSC Srodlcow, ktore sq do dyspozycji. wiec albo bedzie w tej 
wysokoici albo troche zmniejszone. Jesteimy przygotowani, aby to dofinansowanie 
mogio by6 troche mniejsze, bo mamy Srodki zabudzetowane na ten cel. 
p. Dorota Gromowska - radna 
Moim zdaniem stan utrzymania drog siq troche poprawii. MySle, ze taka pochwaia 
napedza do dziaiania. MySle, ze ten sezon utrzymaniowy,byi znacznie lepszy, sqdzqc po 
tym jak wyglqdajq drogi. ProSba panie dyrektorze, aby wyglqdaly jeszcze lepiej. 
p. Andrzei Pruszak - radny 
Chodzi mi o odcinek drogi z Lipowej do granicy powiatu w kierunku Czerska i o 
zagiebienia. Kolejne pytanie dotyczy przejicia przez tory w ~liwicach. Moja pienvsza 
interpelacja w tej sprawie byla w 2001 roku. Minqio 8 lat wiec chciaibym zapytaC na 
jakim etapie to jest. Czy sie doczekamy tego przejScia ? 
p. Zenon Poturalski - dyrektor ZDP 
Chcialbym paniq radnq i wszystkich zapewnik, ze starania nasze bedq zmierzaly 
w kierunku, zeby drogi byly lepsze. Nie jest to zadanie latwe. bo walczymy o 
przejezdnoSc drog juz nie tylko zima, ale rowniez latem, dlatego ze ich stan sie 
pogarsza z roku na rok. Nie wynika to z tego, ze Rada nie chce Srodkow przeznaczyk, 
ale wynika ze zkych zasad finansowania drog. W zeszlym roku po raz pienvszy od kilku 
lat robilismy odnowy drog, ale czeiC z nich bedzie musiala zostaC poprawiona przez 
wykonawcow w ramach gwarancji. Wykonawca tlumaczy sie tym, ze troche za pozno 
to by10 robione. MySle jednak, ze technologiczne bledy popelniono. W tym roku bedzie 
to robione w czenvcu i lipcu. Na droge Lipowa do granicy powiatu jest gotowy projekt 
przebudowy. Jeszcze nie jest oddany wiec nie znamy kosztorysu. Na pewno nie bedq to 
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male pieniqdze. bo tam trzeba bqdzie zrobic szczegolne wzmocnienia. Droga jest 
u zlym stanie. Gdyb!. kierowc!. jezdzili tak jak pokazu-jq znaki to nie bylob>, skarg na 
uszkodzenia po.jazdhu. Temat przejscia przez tor! u ~liwicach tocz! sie przez wiele 
lat. Jeszcze nie mam) przekazanych tych dzialek. ~ l iwice  sq na etapie konczenia 
przejmowania tych dzialek. M a m ~  uzgodnienia. ze bqdziem\- robic pro-jekt przebudou~~ 
dalszei czqsci drogi w ~l iu~icach  od momentu gdzie skoncz! siq rozpoczqta inwestycja 
do wl?;lotu drogi wr kierunku Lobody. 
p. Antoni Lewandowski - radnl. 
Cz:, na rok 2009 sq juz podpisane porozumienia z gminami w sprawie budow!. 
chodnikow i odwodnien ? 
p. Zenon Poturalski - dyrektor ZDP 
Porozumienia w tym roku dotyczq tylko i wylqcznie chodnikow z tego wzglqdu. ze pula 
pieniqdzy nie zwiqkszyla siq. Z wiqkszosciq gmin umowj- sq juz podpisane, a w tej 
chwili ustalane sq zakresy prac. W Gminie Lubiewo dotyczyc to bqdzie Byslawia i 
Suchej. Na odwodnienie w Trutnowie Srodki mamy zabezpieczone, ale Gmina nie 
wypowiedziala siq jeszcze czy bedzie miala Srodki wlasne. 

Poniewaz wigcej glosow nie bylo, Pi-zewodniczqcy zarnknql ten punkt porzqdku obrad. 

Ad. 8. 
Do inforrnacji o dzialalnosci Domu Dziecka i Domu Pomocy Spolecznej glos zabrali: 
p. Ewa Kiersznicka - dyrektor Domu Dziecka 
Byl to mo-j pienvszy rok dzialalnoici na tym stanowisku. Ze sprawami opiekunczo 
wychowawczymi nie mialam problemu, ale nowoSciq byly dla mnie sprawy 
administracyjne, z ktorymi siq zapoznajq. W sprawozdaniu podalam, ze zatrudniamy 9 
wychowawcow. Od 1 marca zatrudniamy 10 wychowawcow, zgodnie z 
rozporzqdzeniem Ministra Pracy i Polityki Spolecznej. W sprawozdaniu napisalam, ze 
czworo wychowankow stwarza nain doSc znaczne problemy wychowawcze. W tej 
chwili mamy najwiqcej wychowankow w wieku 14 - 16 lat. Sq to gimnazjaligci, a 
wiadomo, ze jest to bardzo trudny okres. Z tych czterech przypadkow trudnych, ktore 
mieliSmy udalo nam sie pozytywnie rozwiqzaC dwa. Jeden chlopiec, ktory mial 
problemy w szkole, na jego proibq zostal uinieszczony w Ochotniczym Hufcu Pracy 
w Bydgoszczy. Tam siq uczy w gimnazjum i ma praktyki jako mechanik 
samochodowy. Jest bardzo zadowolony. Ucieczki ze szkoly ustaly i w tej chwili sq 
pozytywne opinie na jego temat. Drugi chlopiec, z ktorym mieliSmy kolosalne 
problemy, z chwilq kiedy zlozyliimy wniosek do sqdu o zmianq postanowienia, 
chlopiec zmienil postqpowanie. Po pienvszej rozprawie w sqdzie zaczql uczeszczaC do 
szkoly. Zadaniem na 2008 rok bylo odnowienie elewacji i ocieplenie naszego domu. 
Napisalam wiele proib, wnioskow do instytucji, osob prywatnych, ale uzyskalam az 
600 zl. Kosztorys z marca 2008 r. mowi, ze potrzeba nam 212.000 zl. Tu chcialabym 
prosic o pomoc w wykonaniu tego zadania. 
p. Malgorzata Oller - radna 
W informacji podano, ze w ubieglym roku czterech wychowankow siq usamodzielnilo. 
Prosze powiedziec jak w praktyce wyglqda zaspokojenie ich potrzeb mieszkaniowych. 
JeSli chodzi o docieplenie, to wydaje mi siq, ze w ramach pro-iektow unijnych jest 
dzialanie, ktore umozliwia uzyskanie dofinansowania na obiekty uzytecznoSci 
publicznej . 
p. Ewa Kiersznicka - dyrektor Domu Dziecka 
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Jezeli chodzi o tych czterech wychowankow. to faktycznie pozyskanie mieszkan dla 
nich jest sprawq trudnq. Z tej czworki jeden z wychowankow juz wychodzqc z Domu 
Dziecka mial przyznane mieszkanie socjalne. juz siq do niego wprowadzil. Przy 
pomocy fundacji ..Amicis" pomoglism~ mu umeblowac je ur sprzqt AGD. Z wyprawki. 
ktorq otrzymal zakupil meble. On siq dalej uczy w technikum w Bydgoszczy. ma rentq 
po mamie i dostaje pieniqdze z Miejskiego Oirodka Pomocy Spolecznej w Bydgoszczy 
na kontynuowanie nauki. Tr6jka u.ychowankow wrocila do domu do rodzicow. 
Zlozylismy rowniez wniosek o przyznanie im mieszkan. Sq ujqci na liicie, ale muszq 
poczekac na swo-jq kole-i. Mieszkajq z rodzicami. ale postaraliimy siq, jezeli w domu 
jest pokoj, ktory oni mogliby sobie zagospodarowac to staramy siq zeby urzqdzic ten 
poko-j. Co roku pomagamy im odnawiac proibq o przydzial mieszkania socjalnego i sq 
szanse. ze w przyszlym roku otrzymajq je. Jezeli chodzi o ocieplenie elewacji to 
znalazlam niedawno Regionalny Program Operacyjny Wojewodztwa Kujawsko- 
Pomorskiego i tam jest jedna z osi Rozwo-i Infrastruktury Spolecznej, z ktorej bqdziemy 
mogli wnioskowac o dofinansowanie i na pewno sprobujemy. 
p. Wojciech Kocinski - radny 
Czy nadal istnieje taka sytuacja wsrod wychou~awcow, ze czqSc jest zatrudniona na 
podstawie karty nauczyciela, a czqic na podstawie kodeksu pracy ? 
p. Ewa Kiersznicka - dyrektor Domu Dziecka 
W tej chwili na 10 wychowawcow zatrudnionych w Domu Dziecka dwoje 
zatrudnionych jest na podstawie karty nauczyciela, a oSmiu na podstawie kodeksu 
pracy. Sprawq rozwiqzalam w ten sposob, ze wychowawcy zatrudnieni na 40 godzin 
tygodniowo, 35 godzin realizujq w bezpoiredniej pracy z grupa, 3 godziny w tygodniu 
to zajqcia w kolach zainteresowan i 2 godziny majq na indywidualnq pracq z dzietmi. 
Chodzi o kontakty ze szkolq- wypelnianie dokumentow kontaktu z rodzicami. 
Wychowawcy zatrudnieni na podstawie karty nauczyciela majq pensum 26 godzin. Te 
26 godzin realizujq pracq z grupa, natomiast zajqcia w kolach zainteresowan, natomiast 
kola zainteresowan, kontakty ze szkola, biwaki, wyjazdy realizujq w swoim wolnym 
czasie. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Czy moglaby pani powiedziec coi w zakresie zmieniajqcych siq przepisow prawnych 
odnoinie funkcjonowania domow dziecka ? Wiadomo, ze juz na dzisiaj mamy miasta, 
ktore odchodzq od tej formy opieki, idqc w kierunku rodzinnych domow dziecka. Jak to 
wyglqda od strony prawa ? 
p. Ewa Kiersznicka - dyrektor Domu Dziecka 
W tej chwili przedhzono o rok okres, w ktorym placowki takie jak nasza majq byc 
zamienione na rodzinne domy dziecka. Dla mnie jako praktyka jest to nierealne do 
spelnienia. W naszej placowce mieszka rodzebstwo; kt6re przyszlo do nas w 2003 roku 
i od tego roku mogq bye umieszczone w rodzinie zastqpczej, bqdz w rodzinie 
adopcyjnej. Sq zgloszeni w PCPR, w oirodku adopcyjnym w Bydgoszczy i 
w Warszawie. My nie mamy dzieci malych, my mamy dzieci glownie gimnazjalne i 
trudno te dzieci umieicic w rodzinach zastqpczych, w rodzinach adopcyjnych. Jezeli 
zostanie utworzony taki rodzinny dom dziecka to jestesmy za tym, aby dzieci zostaly 
tam umieszczone, ale na dzien dzisiejszy nie widzq takiej mozliwoSci. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Chcialbym poinformowac Panstwa, ze w dniu wczorajszym odbylo siq polqczone 
posiedzenie Komisji Finansow i Gospodarki i Komisji Polityki Spolecznej i Zdrowia, 
wyjazdowe w Domu Pomocy Spolecznej w Wysokiej. Mieliimy okazjq dowiedziec siq 



od pana Dyrektora Andrzeja Bqliowskiego o dziaianiach jakie podjql w okresie 
sprawowania swych rzd6w. Z zadowoleniem dowiedzie1ism~- sie. ze 16 grudnia 
2008 r. udaio siq osiqgnqc okreilone standard!.. Chce poinformowac. ze widac tam rqkq 
gospodarza. ale jednoczesnie warto pamietac. ze o s i ~ n i e c i e  tych standardow wcale nie 
oznacza. ze tam juz nie ma nic do zrobienia. Pewne prace sq do wykonania. sa to prace 
remontowe. ale tez takie o doSc sporym zakresie finansowym. jak chociaz poiozenie 
dachu czq doposazenie w nowrjr samochod. MySlq. ze bqdq wyrazicielem opinii 
w7szystkich uczestnik6w. Cieszyc sie nalezj- ze Dom pracuje u takim standardzie i pod 
takim kierownictwem. ~ y c z y c  nalezaiobj. temu kierownictwu dalszych sukcesow~. 
MySlq. ze pensjonariusze tez maiq powody do zadowolenia. bo w czasie sprawowania 
tam wladztwa powiatu. zmiany jakie tam zaszly sq ogromne. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodniczqcy zam knqI ten punkt porzqdku o brad. 

Ad. 9. 
Do sprawozdania z pracy Powiatowego Rzecznika Konsumentow glos zabrali: 
p. L.eszek Cizmoivski - Poiviato\\.\. Rzecznik Konsumentoi~. 
Juz dziesiqty rok biegnie, kiedy jestem rzecznikiem konsumentow w Powiecie 
Tucholskim. Jest to dobry czas na pewne podsumowanie i refleks-iq. Od stycznia tego 
roku zmienily siq trochq przepisy, ktore znoszq sprawowanie opieki Rady nad 
rzecznikiem. Nie jestem zobowiqzany od tego roku skladac sprawozdan Panstwu, a 
bezposrednio panu StaroScie. Przez te lata wspoipraca rzecznika i Rady ukiadaia siq 
dobrze. Muszq podziqkowac Komisji Finansow. ktora jako jedyna zawsze zapraszaia 
rzecznika na swoje posiedzenie. Rzecznika odwiedzaia rowniez Komisja Rewizyjna. 
Oprocz tych typowych prac zwiqzanych z reklamacjami chciaibym wespoi z innymi 
rzecznikami podjqt inicjatywy dla dobra ogolu. Chodzi o dzialania na rzecz lepszego 
oznaczania produktow spozywczych, lekarstw rowniez pod kqtem daty przeznaczenia 
do spozycia. Poproszono mnie rowniez, aby uiatwid zycie osobom korzystajqcym z 
firmy przewozowej, ktora nie ma iadnej wiaty na dworcu. Bqdq siq starai w tym 
temacie trochq powalczyc. Zdarza siq w ostatnim czasie. ze niektorzy rzecznicy wespoi 
z samorzqdami, na terenie ktorych dziaiajq, podejmu-jq takie inicjatywy jak konferenc-ie, 
spotkania dyskusyjne, seminaria. Byc moze byioby uzasadnione. aby kiedyS u nas w 
powiecie zorganizowak jakiei spotkanie na temat problemow konsumentow 
dotyczqcych np. turystyki. W turystyce tez siq zdarzajq pewne problemy. To nie jest 
tylko tak, ze kt06 przyjezdza i jest bezproblemowo. Z przykrosciq obsenvujq taki 
niekorzystny trend pojawiania siq masy oznaczen zagranicznych, zejScia jqzyka 
polskiego na plan dalszy. CoS chyba M~ tym temacie jest nie tak. Tym tez nalezy siq 
zajqc, a przynajmniej zaakcentowak. Mam jeszcze nadziejq. ze uda siq skonstruowaC 
trochq lepsze prawo dla konsumentow, ktore by poz~ialalo im na zajqcie mocniejszej 
pozycji w przedmiocie reklamacji. Oczekiwania sq takie, aby mozna bylo zwrocik 
towar po jednym dwoch dniach, bo w Polsce takiego obowiqzku nie ma. Dobrym 
byioby tez moc panowak nad jakoSciq produktow, ktore sq sprowadzane do kraju. 
Niestety jesteSmy zalewani tandetq, za niewielkie pieniqdze, z ktorq sq poiniej same 
problemy . 
p. Andrzej Pruszak - radny 
Patrzqc na pana informacjq, stwierdzam ze im dalej od Tucholi tym lepszy sprzqt jest. 
Na przykiad w ~liwicach psuje siq 1 %. Czy inogiby pan siq ustosunkowak do tego ? 
p. Leszek Cizmowski - Powiatowy Rzecznik Konsumentow 
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Gdyb: przeanalizowac wykres: z ubieglych lat to wyglqdalo to roznie. Bywaly czasjr. 
ze ze ~ l i w i c  bywalo wiecej spraw. Byc moze jest to region bardziej hezstresowy niz 
cala reszta. by6 moze klienci - mieszkancy ~ l i w i c  radzq sobie dobrze. czasami moze 
odlegloic tez swo-je robi. Tak siq akurat zlozylo. ze tylko kilka osob zawitalo do mnie 
ze ~ l iwic .  Ja bym wolai. gdyby taka funkcja rzecznika w oghle nie byla potrzebna, zeby 
nie bylo problemow reklamacy-jnych. lonsumenckich. ieby to wszystko piqknie 
funkcjonowalo. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
Chcialbym zapytad. czy moze pan podac ile procentowo spraw zakonczylo siq 
pozytywnie. 
p. Leszek Cizmowski - Powiatowy Rzecznik Konsumentow 
Trudno odpowiedziec na takie pytanie. To jest nie do okreslenia. Ja zakladam, ze jezeli 
po podjqciu jakieji intenvencji w moim odczuciu zalatwionej pozytywnie, nikt siq 
wiqcej nie pojawia, nie dzwoni i nie przychodzi to znaczy, ze w wiqkszoSci 
przypadkow siq udalo. Aczkolwiek na pewno nie we wszystkich. Czasami bywa tak, ze 
konsument po prostu sobie odpuszcza pewne rzeczy. By6 moze jest tak, ze jedynym 
wyjiciem z sytuacjj problemowej jest oddanie sprawy do sqdu, ale ma10 kto siq na to 
decyduje. Ja zakladam, ze pozytywnie konczy siq wiqcej niz polowa spraw. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Mam nadziejq, ze pan rzecznik pomimo tych zmienionych przepisow prawnych bqdzie 
co najmniej raz w roku goScil na obradach Rady Powiatu, majqc tym samym mozliwoSc 
zlozenia sprawozdania ze swojej dzialalnoSci. Poprzez swoje wystqpienie bqdzie mial 
mozliwoSC trafienia do szerokiego gremium mieszkancow Powiatu Tucholskiego, 
poprzez media. 
p. Leszek Cizmowski - Powiatowy Rzecznik Konsumentow 
Nie widzq problemu, zeby siq spotykac, rozmawiat. Moze nie bqdzie to sprawozdanie, 
ale bqdzie mi bardzo milo przyjSC i zlozyC informacjq. 
p. Andrzei Pruszak - radny 
Mam pytanie w sprawie obuwia. Widzq, ze tylko 12 % skarg tego dotyczy, ale gros 
ludzi wlasnie z tego tytulu narzeka. Przewaznie wykazuje siq wine uzytkownika. 
p. Leszek Cizmowski - Powiatowy Rzecznik Konsumentow 
Spotkalem siq nawet z pisemnymi odpowiedziarni na reklamacje typu: ,,gdyby obuwie 
nie bylo noszone to nie byloby problemu". Bqdzmy szczerzy, z obuwiem jest 
najtrudniej. W ostatnim czasie nie jest latwo kupit dobre obuwie, mimo ze jest go duzo. 
Czqsto sq to produkty sprowadzane na tony. Jezeli powiedzmy damskie kozaki na zimq 
kosztujq maksymalnie 100 zl lub mniej to nie spodziewajmy sic tutaj super jakoSci. 
Odliczajqc marzq mozna sobie wyobraziC ile w takiej hurtowni to obuwie kosztuje. Sq 
problemy jakoiciowe, trzeba spojrzed gdzie one sq produkowane. 
p. Marek Sass - radny 
Pan rzecznik mowil o kilku celach na przyszloic. Moze w przyszlym roku te cele bqdq 
mialy jakiS harmonogram i bqdzie mozna rozmawiac co siq udalo, a co nie. 

Poniewaz w igcej glosow nie bylo, Pszewodniczqcy zamknql ten punkt porzqdku o brad. 

Ad. 10. 
Do funkcjonowania organizacji pozarzqdowych, glos zabrali: 
p. Malgorzata Oller - radna 



Komisja Edukacji na swym posiedzeniu zajmowaia sie funkcjonowaniem organizac-ji 
pozarzqdowych na terenie Powiatu Tucholskiego. Dyskus-ji byio bardzo duzo. Komisja 
iniqdz? innymi zgiasza wniosek do Zarzqdu Powiatu Tucholskiego. Komisja uystqpuje 
o zmiane procedur~. przyznawania dotacji dla organizacji pozarzqdow>ich t-j. o 
wykreilenie paragrafu 8 pkt. 5 z Kart> wspolpracj. Powiatu Tucholskiego 
z organizacjami pozarzqdowymi. k tor~  dotycz?. opiniowania wnioskbu do konkursou 
przez wiasciwq komisje Radj.. Ponadto Komisja prosi. abj. M miare mozliwosci 
finansouiych Powiatu przekazac wiecej pieniqdz~. na konkurs grantou?.. oraz o podjecie 
dziaian zmierzajqcych do zabezpieczenia bazy lokalowej dla organizacji 
pozarzqdo~~ych. Baza lokalowa. to temat. ktoq, pojawia siq kazdego roku. Organizacje 
~ys tqpuj% ze nie majq takiego miejsca. gdzie by mogijr siq spotykac. Zawsze jest 
proSba kierowana db Zarzqdu Powiatu. ieby a zasobach powiatowych takie 
pomieszczenie ~~ygospodarowak. Widzimy. ze ilosd stowarzyszen i organizacji 
zwieksza sie z roku na rok. Widzimy to po iloSci wnioskow skiadanych w ramach 
konkursow. Jest coraz wiecej ludzi aktywnie dziaiajqcych w ramach tych stowarzyszen. 
Warto byioby umozliwiad im to dziaianie chociaz w minimalnym zakresie w miare 
mozliwoSci Starostwa Powiatowego. 
p. Stanisiaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
Pozwole sobie dodad, ze kiedy rozmawialiSmy na temat wniosku, ktory Komisja 
ziozyla do Zarzqdu, nie mowiliSmy, ze nie chcemy sie tym u7 ogole zajmowad. Tylko 
procedura powinna by6 odwrocona. Intencjq naszej wypowiedzi bylo. aby Zarzqd 
przedstawil propozycje przydzialu. na podstawie ziozonych wnioskow, a Komisja je 
opiniowala pozytywnie lub negatywnie. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Wydaje mi siq jednak, ze intencja byla taka. ze rozdzialem tych Srodkow mial sie zajqk 
Zarzqd Powiatu, dlatego ze przepisy prawne nie wymagajq tego, aby byly one 
opiniowane przez komisje Rady. Jest to wewnetrzna sprawa regulaminu. 
p. Wojciech Kocinski - radny 
Wydaje mi siq, ze pan Przewodniczqcy zle zrozumiai. Ja siq przychylam do tego co 
mowi pani Przewodniczqca Oller. Pani Sobczak powiedziala nam, ze nie ma takiej 
mozliwoSci, aby to Komisja przydzielala te kwoty i musi byd tak, ze robi to Zarzqd. 
Nasz wniosek byl glosowany, poniewaz my po raz drugi poczuliSmy sie jak chlopcy, 
ktorzy mogq sobie porozmawiad, ale tak naprawde nic z ich pracy nie wynika. Z paniq 
Oller siedziaiem dwie godziny nad tym, potem Komisja siedziala dwie godziny, a 
Zarzqd i tak potem zrobil swoje bez konsultacji. DoszliSmy do wniosku i wspolnie z 
Markiem Sassem postanowiliSmy, ze jezeli ma byd taka sytuacja co roku i mamy bid 
piane to po co nasza praca, po co ta cala procedura. Zarzqd ma swqje przemyslenia 
ocenia zle prace jednej czy drugiej organizacji. Tak wiec jest wniosek, prosze o 
glosowanie. 
p. Marek Sass - radny 
Bylem jednq z osob, ktore ten wniosek skladaly i pamietam dokladnie co 
proponowalem. Moje oburzenie wywolaio po raz drugi to, ze korekty byly poczynione 
tak jak byly. Uwazam za strate czasu, aby tym punktem siq zajmowad. Po co mamy sie 
tym zajmowad, skoro nasze opinie nie sq brane pod uwagq. Czlonkowie Zarzqdu, 
ktorzy sq w Komisji nie majq odwagi potem tego powiedziek na Komisji, tylko dopier0 
na Zarzqdzie, czy juz po fakcie. 
p. Malgorzata Oller - radna 



MySlq. i e  koledzj tei  nie do konca majq racjq. Oczyu~istym jest. ze za realizacje 
budietu odpowiada Zarzqd Powiatu. a nie'komisje Radj Powiatu. Niemniej ta sytuacja 
powtorzyla siq juz drugi raz. Moze zabraklo jakiegoS elementu konsultacji. Dlatego tei  
osobiscie ten wniosek popariam. aby Komisjq wyiqczyc z tego opiniowania. JesteSmy 
w pelni Swiadomi. ze za gospodarke finansowq, za ostateczne decyzje odpowiada 
Zarzqd Powiatu. 
p. Stanisiau Langowski - Przewodniczacj~ Rady 
Poniewaz byla propozycja Komisji. wiqc kiedy bedzie konkretny zapis zmieniajqcy. to 
bqdziemj, na ten temat rozmawiai. Nadal wyrazam przekonanie, ze czlonkowie Komisji 
powinni mieC wplyw na przydzial tych Srodkow. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
Jestem tego samego zdania, ze to Komisja powinna mied znaczqcy wplyw. W zeszlym 
roku proponowaliSmy, aby zorganizowad wspolne posiedzenie Komisji i Zarzqdu 
Powiatu, na ktbrym moglibySmy wys1uchaC argumentacji i by6 moze sic do niej 
przekonad. Jezeli ma byc tak, ze Komisja swoje i Zarzqd swoje to nie widze zadnego 
sensu pracy naszej Komisji. Ja zadalem wczeiniej pytanie panu StaroScie. Pewnie mi 
pan powie. ze nie jest w stanie tutaj tej argumentacji przedstawik. Bede oczekiwal na tq 
argumentacje i zmiany na piSmie. By6 moze na nastepnej sesji wrocimy do tego przy 
okazji glosowania nad tq zmianq procedury. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Taki projekt zostanie przygotowany. Wnioski panow radnych sq daleko idqce. To, ze 
jakiei stowarzyszenie otrzymalo mniejsze dofinansowanie to nie znaczy, ze zostalo 
potepione dzialanie stowarzyszenia, czy zla ocena dla stowarzyszenia. Prosilbym, aby 
tych rzeczy nie mieszaC, bo to zbyt daleko idqcy wniosek. 
p. Marek Sass - radny 
Gdyby na Komisji pan Starosta posluchal czlonkow Komisji i slyszal jak oni to 
argumentowali to nie dziwiiby siq pan naszym pytaniom i wqtpliwoSciom. Te 
argumenty byly ponizej poziomu etycznego. 
p. Dorota Gromowska - radna 
Organizacje pozarzqdowe majq problemy jezeli chodzi o prawne sprawy zwiqzane z 
uzupelnianiem, czy aktualizaciq Krajowego Rejestru Sqdowego. Wiem, ze nie jest to 
zadanie ani gmin ani powiatu, bo wszystkie organizacje sq zobligowane do tego, aby 
zmiany do KRS robiC. Mam proSbq, aby zorganizowad na szczeblu powiatu szkolenie 
dla organizacji pozarzqdowych odnoSnie wypelniania wnioskow do KRS i wypelniania 
zmian. Sq przepisy prawa i terminy w jakich nalezy zgiaszad zmiany. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
W zeszlym roku rozmawialiSmy juz o tym, zeby znalezC tu gdzieS pomieszczenie dla 
stowarzyszen. Nie musi to by6 przypisane jednemu stowarzyszeniu. Komisja prosi, aby 
to rozwazyC. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Rozumiem, ze miaioby to by6 pomieszczenie biurowe. Kilka stowarzyszen 
wystqpowaio do nas o wskazanie adresu. ProponowaliSmy jedyne w tej chwili wolne 
pomieszczenia w internacie Zespoh Szkoi Licealnych i Technicznych. Lokalizacja byia 
niedogodna, tak to przynajmniej odebraiem, bo nikt z tego zaproszenia nie skorzystai. 
Wszystkie stowarzyszenia chcq mieC lokale w centrum Tucholi. Tam jednak jest 
mozliwoSC udostepnienia pomieszczen na biuro, chociaz pewnie nie wszystkim 
stowarzyszeniom. 



Poniewaf ~ l iece j  g l o s o ~ ~  nie bjlto. Przewodniczqcj. zamknq! ten punkt porzadkzi obrad. 

Ad. 11. 
Do informac j i o prac! Poniiatowego Urzqdu Pracj,. glos zabrali: 
p. Henrvka ~ziurzvriska - dvrektor PUP 
W materialach sesyjnych znalazlj siq szczegolowe informacje. Mogq jedynie 
dopowiedziec. ze nie w\~korz\lstaliSm~~ n 100 % Srodkon~. ktore pozyskalismj, z 
roznych zrodel. bJynikalo to z tego. ze pro-jekty. o ktore moglismy wnioskowac do 
Ministerstwa byljr przeznaczone dla osob po 45 roku zycia. b' tym pro-iekcie udalo nam 
siq wykorzystac tylko 80 % Srodkow. ktore pozyskalismj~ n kwocie 400.000 zl. To 
zawazylo na calym mykonaniu kwoty 6.200.000 zl. ~ r o d k i  z funduszu pracy q 
przeznaczone dla osob bqdqcych n- szczegolnie trudnej sytuacji na rynku pracjr. To sq 
osobq dlugotrwale bezrobotne. osoby samotnie wychowujqce dzieci. osobj7 
niepelnosprawne. osoby bez kwalifikacji. bez doswiadczenia zawodowego i mlodziez 
do 25 roku zycia. Bardzo czqsto jest tak, ze osoba, ktora by chciala skorzystac z jakiejs 
formy nie moze wziqc w niej udzialu z powodon~ ustawon7ych. My te Srodki 
przeznaczamy zgodnie z ustawq dla konkretnych bezrobotnych. 
p. Dorota Gromowska - radna 
Czy pracodawcy zglaszajq do pani zapotrzebowanie na zawody tzw. stare takie jak 
kowal. cieSla ? Czy jest takie zapotrzebowanie, czy to siq w ogole odradza ? 
p. Henryka Dziurzynska - dyrektor PUP 
W ubieglym roku byla jedna oferta w zawodzie cieila. W pozostalych zawodach, o 
ktore pani pyta nie inamy zainteresowania. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
Chcialbym zapytak paniq dyrektor czy widat na naszym terenie ten wszechobecny 
kryzys. Czy to siq objawia zwiqkszeniem iloSci osob bezrobotnych ? 
p. Henryka Dziurzynska - dyrektor PUP 
Materialy sq za ubiegly rok i piszemy w nich, ze bezrobocie zinalalo. Od miesiqca 
listopada obserwujemy wzrost osob zarejestrowanych w Urzqdzie Pracy. 
W porownaniu grudzien luty przybylo nam w ewidencji 437 osob. Zarejestrowalo siq 
wiqcej osob, ale czqSc podjqla zatrudnienie czy staze. Nie mam zadnych informacji o 
zwolnieniach z przyczyn dotyczqcych pracodawcy. Moze wynika to z tego, ze mainy 
zaklady male, a ustawa obowiqzuje pracodawcow zatrudniajqcych powyzej 20 osob. 
Gros bezrobotnych to osoby, ktorym pokonczyly siq umowy zawarte na czas okreSlony. 
Sq osoby, ktore rejestrujq siq po pracy w innych powiatach. Najwiqcej osob rejestruje 
siq z Hydrotoru, od pana Kiedrowskiego i z Hebanu. 
p. Andrzej Pruszak - radny 
Przy gminach byly prace spoleczno-uzyteczne. Proszq o szerszq informacjq na ten 
temat. 
p. Henryka Dziurzynska - dyrektor PUP 
Na prace spoleczno-uzyteczne samorzqdy skladajq zapotrzebowanie w grudniu. W tym 
roku otrzymaly one Srodki dla wszystkich swoich podopiecznych. W pracach 
spoleczno-uzytecznych biorq udzial podopieczni oirodkow pomocy spolecznej, ktorzy 
otrzyinujq Swiadczenia. Te osoby sq wskazywane przez oirodki pomocy spolecznej. Na 
ten rok zapotrzebowanie wynosilo okolo 150.000 zl. Mamy podpisane umowy z 
samorzqdami do konca roku. Samorzqdy wnioskujq teraz o zwiqkszenie tej puli 
Srodkow. Na dzisiaj nie mamy limitu finansowego. Wedlug algorytmu otrzymaliSmy 
inniej Srodkow. Nie otrzymaliimy jeszcze Srodkow z Europejskiego Funduszu 
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Spokecznego. Wynika to ze zmiany ustawy i brakuje rozporzqdzeri wykonawczych. 
Byla mozliwoSc skkadania wnioskow o dodatkowe srodki. Wczoraj wyskalisrn~~ zgodnie 
z sugestiq Ministerstwa cztery wnioski na kwote 3.100.000 zl. Jezeli otrzymalibysm~~ tq 
kwotq to mielibysmj. Srodki na poziomie roku ubieglego. Trudno jednak powiedziec 
kiedy te decyzie przy-j dq i w j akiej wysokoici. 
p. Malgorzata bller - radna 
Wiadomo. ze czqsc firm ma problemy z rozliczeniem siq ze Srodkow pomocowych 
otrzymanych glownie na tworzenie nowych stanowisk pracy. Pan Starosta wczesniej 
inforrnowak, ze byle jego wystqpienie do Ministerstwa o rozwiqzanie tej sprawy. MySlq, 
ze to nie jest wcale taki blahy problem. Jakie sq rokowania w tym temacie ? Czy jest 
szansa. ze bqdzie zmiana stanowiska Ministerstwa ? 
p. Henryka Dziurzvnska - dyrektor PUP 
Pani radna mowi o Srodkach, ktore Powiatowy Urzqd Pracy z upowaznienia Starosty 
przydziela pracodawcom na tworzenie miejsc pracy. Duzy przedsiqbiorca byl 
zobowiqzany utrzymac trzy lata tworzone miejsce pracy finansowane z Funduszu Pracy 
plus ogolny stan zatrudnienia, ktory by1 w zakladzie w tamtym czasie. Takim duzym 
zakkadem jest u nas Hydrotor. Mniejsze zaklady sq zobowiqzane ten stan zatrudnienia i 
stanowisko utrzymak przez okres dwoch lat. Podpisujqc te umowy w ubieglym roku czy 
dwa lata temu trudno bylo przewidziec, ze coS takiego siq zdarzy. Na dzien dzisiejszy 
mamy podpisanych okolo 90 umow z pracodawcami na ponad 100 miejsc. Juz mamy 
jednq sytuacjq, gdzie pracodawca nie jest w stanie utrzymae ogolnego stanu 
zatrudnienia i tych miejsc pracy. Jako Urzqd Pracy wystqpiliSmy do Ministerstwa. 
Otrzymalam odpowiedi, ze nie ma mozliwoSci. Jest mozliwoSc renegocjowania umowy 
z pracodawc% ktora by polegala na tym, ze o ten okres mozna przedkuzyc tq umowq. 
Pracodawcy mowi% ze trudno przewidziec jaka bqdzie sytuacja i jezeli tego wakatu nie 
uzupelniq to bqdzie wiqkszy zwrot z odsetkami. Pan Starosta wystqpik rowniez do 
Ministerstwa. Ten zapis mowi, ze jezeli pracodawca nie utrzyma miejsca pracy to 
zwraca nam Srodki lqcznie z odsetkami od dnia uzyskania. Wystqpiliimy do 
Ministerstwa, aby tam by1 zapis taki, ktory jest w PFRON i w projekcie nowego 
rozporzqdzenia. Tam siq mowi, ze w przypadku nie wywiqzania siq bqdzie mozna 
proporcjonalnie zqdac zwrotu. Te zapisy jednak nie dziakajq wstecz. W naszej ustawie 
jest informacja, ze zqdamy zwrotu wraz z odsetkami. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Sprobujq wywolac podobne stanowisko na Zgromadzeniu Ogolnym Zwiqzku Powiatow 
Polskich. Jest tez swego rodzaju problem z funkcjonowaniem w tej chwili zmienionej 
ustawy o przeciwdzialaniu bezrobociu, ktora dziala jakby byla tworzona w warunkach 
zupelnie innej koniunktury gospodarczej. Nie bardzo przystaje do tego co mamy 
dzisiaj. Pan Kocinski pytal o kryzys. Jezeli bqdziemy porownywac statystyki to tego 
efektu negatywnego jeszcze nie widac. Dochodzq jednak sygnaly od przedsiqbiorcow, 
ze kwestia kolejnych zwolnien to kwestia czasu. Ten problem bqdzie siq pogiqbial. 
Takie zmiany systemowe bqdq musialy byc przygotowane. Tucholski rynek pracy jest 
elastyczny. Szczegolnie problemy majq te przedsiqbiorstwa, ktore majq kontrahentow 
zagranicznych i eksportowaly swoje produkty. 
p. Michal Mr6z - radny 
Czy ta pomoc, o ktorej pani mowila jest wliczana do pomocy z zaangazowaniem 
Srodkow Unii Europejskiej ? Czy ta pomoc w zakresie doplaty do stanowiska pracy jest 
zaliczana do pomocy deminimis w okresie trzech lat liczonq od jej uzyskania ? 
Z analizy wynika, ze nawet jezeli przedsiqbiorcy majq pracownikow na tzw. umowy na 
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czas okreslonj to przynajmniej u przypadku 90 przedsiebiorstu . ktore uzyskalj pomoc 
publicznq. takich zwolnien nie bedzie moglo byc. bo bedaL inusieli utrzymac stan 
zatrudnienia lub zwracac srodki. 
p. Henrvka Dziurz\~nska - dvrektor PUP 
Te srodki to pomoc publiczna na zatrudnienie. to nie jest pomoc deminimis. M'ynika to 
z traktatu. MI ktorym mbwi siq. ze ta pomoc jest uwarunkowana utrzymaniem 
zatrudnienia przez trzj lub dwa lata n zaleznosci od wielkosci przedsiebiorstwa. Te 
przepisj- sq ujete M naszych rozporzqdzeniach i v7 naszej ustawie. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Generalnie wiadomo. ze na dzien dzisiejszy na terenie powiatu sq firmy. ktore mniej 
lub bardziej odczuly skutki spowolnienia gospodarczego. Od kondycji firm zalezq 
dochodj~ samorzqdu powiatowego i gminnego. Czy nie bylob!. zasadne, aby Rada 
Powiatu poparla wystzpienie pana Starosty M tym zakresie. Nie ludzmj. siq. ze od razu 
bqdzie lepiej. Nalezy znalezc rozwiqzanie. abj tych firm nie poglebiac. 

Poniewai- wiecej glosdw nie bylo, Przewodniczqcj: zamknql ten punkt porzqdku o brad i 
o,alosil 10 minut przerwy. 
Po przerw ie 

Wyszedl pan Radny Zbigniew Grugel. Od tej pory jest 15 Radnych. 

Ad. 12 
Do projektu uchwaly w sprawie przyjecia Regulaminu Organizacyjnego Starostwa 
Powiatowego w Tucholi. glos zabrali: 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
Projekt regulaminu. ktory zostal dostarczony w materialach sesyjnych by1 omawiany na 
posiedzeniu Komisji Edukacji w poniedzialek. Pojawily siq pytania, na ktore 
odpowiedzialem, pojawily siq tez wqtpliwoSci. Regulainin to przede wszystkim 
ustawienie poziom6w kierowniczych. Zobowiqzalem siq na tym posiedzeniu, ze 
dostarczq autopoprawkq, ktora siq tu znalazla i ze przygotuje pozioin struktury z 
zaznaczeniem tych zmian, ktore zostanq wprowadzone. Sytuacja w naszym regulaminie 
jest na tyle dynamiczna, ze zostalem zobowiqzany do przedlozenia jeszcze jednej 
poprawki. Dotyczy to strony 105 materialu. Jest tam punkt ,.w zakresie sportu". Tutaj 
jako niepasujqcy pkt. 2 .,prowadzenie ewidencji uczniowskich klub6w sportowych i 
klubow sportowych" i pkt. 3 ,,prowadzenie dzialalnoici zwiqzanej ze sprawowaniem 
nadzoru nad dzialalnoSciq stowarzyszen kultury fizycznej oraz zwiqzkow sportowych" 
nalezy wykreSliC i wprowadzid. to do zakresu kultury, jako punkt 14 i 15. 
Dotychczasowe punkty 14 i 1 5 otrzymujq numeracjq porzqdkowq 16 i 17. Uprzedzajqc 
ewentualne dalsze pytania chcialbym jeszcze zwrocid. uwagq na taki fakt. ze jeden z 
dwoch referatow, ktore w tym momencie pojawiajq siq w wydziale nosi nazwq Referatu 
Promocji, Kultury Fizycznej i Turystyki. Tutaj proszq zauwazyc, ze jezeli chodzi o 
oznakowanie pism wychodzqcych sq literki PR i KF. Na etapie konsultacji z 
pracownikami Wydzialu Promocji uznano. ze nie ma potrzeby oznakowania pism 
symbolem turystyki, poniewaz one wchodzq w zakres promocji. a ewidentnyini 
przykladami sq punkty 4. 6 i 10. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - radny 
Mam pytanie dotyczqce uzasadnienia tej uchwaly zwiqzanego z likwidacjq Wydzialu 
Rozwo-ju Gospodarczego i Promocji. Jest tutaj taki zapis, ze likwidacja Wydzialu 
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inwestycvjne - * oraz zajmowal siq poszukiwaniem srodkov . Personalnie jeszcze tego nie 
powiemj.. tym bardziej. ze vacatio legis tego tez jest okolo miesiqca. 
p. Krzvsztof Lukaszewicz - radnv 
Z wypowiedzi pana Starost~- zrozumialem. ze jednak n duzej czqsci zawazyl?. te 
negatjTwne opinie o prac? Wydzialu. Cz: kwestia kreat\rwnoSci naczelnika tez mogla 
wplynqc na tq dec1,zjq ? Czy sq jakies konkretne zarzut~. ? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
To nie jest bardzo negatywna opinia. ale byio kilka sygnalou. miqdzj~ innymi 
zwiqzanych z opoznieniami n7 programie ..Borj Tucholskie - u. labiryntach natuv". 
Byl?, tez pewne sygnaly z przygotowaniem tego proiektu do wdrozenia i to 
spowodowaio takie a nie inne decyzje. Nie mowiq tutaj o promowaniu powiatu na 
zewnqtrz. o akcjach promocyjnych. bo one byl~ .  prz\?gotowane bardzo dobrze u. bardzo 
dobrej wspoipracy z Kujawsko-Pomorskq Organizacjq Turystycznq. Tutaj swoje 
czlonkostwo maksymalnie wykorzystaliSmy. Sq to programy infrastrukturalne ciqzkie 
zwiqzane tez z procedurami zamowien publicznych i budowlanymi. n1 powiqzaniu 
dosyc Scislym z finansami. Te sygnaly. ktore odebraliSmy spowodowaly takie a nie inne 
decyzje. Rozumiem zaniepokoienie Panstwa radnych czy przywiqzanie do pewnych 
rozwiqzan organizacyjnych, ale tak naprawdq to Zarzqd odpowiada za to jak dziaia 
urzqd. Te rozwiqzania mySlq. ze sq przemyilane. Ten nowy uklad zostal przygotowany 
gl6wnie przez pana Sekretarza. My przyjqliimy informacje od wszystkich wydzialow 
ich pomysly na rozwiqzanie pewnych problemow. Jak pani Oller wczesniej zauwa2yla 
dochody powiatu i gmin sq SciSle zwiqzane z kondycjq gospodarki. ale bardziej pewnie 
gmin. One majq wprost wpisane wspieranie przedsiqbiorczoSci. My mozemy prowadzic 
pewne programy promocy-ine, wspierac gminy. Bezposrednio za to nie odpowiadamy. 
Byla to refleksja od wielu lat po raz pierwszy tak dogiqbna nad calym schematem 
organizacy-inym. Pewnemu uwspolczeSnieniu, aktualizacji ulegly nawet zadania 
poszczegolnych stanowisk pracy. Byla to duza i przemj,Slana praca. Jezeli chodzi o 
koordynacjq i przeplyw informacji w Wydziale Geodezji, Gospodarki 
NieruchomoSciami i Zasobami Przyrody. Tutaj rzecz ma siq tak, ze przez pewien 
dluzszy czas wydziaiy te miaiy sklonnoSc do autonomizacji i samodzielnego dziaiania, 
co jest bardzo chwalebne, ale w wielu sferach dzialania, one muszq SciSle ze sobq 
wspolpracowaC. Te dzialania prowadzily do przedluzenia procesow decyzyjnych, 
wydawania decyzji. W zwiqzku z tym wymagaio to zmian. Nie bqdq wprost stawial 
personalnych zarzutow jezeli to nie jest konieczne. MySlq, ze ten model powinien lepiej 
sluzyC wykonywaniu zadan. 
p. Malgorzata Oller - radna 
MySlq. ze przedstawiona przez Zarzqd Powiatu struktura organizacyjna Starostwa 
Powiatowego jest strukturq dobrq. Jest to struktura dostosowana do dnia dzisiejszego. 
Takie sq potrzeby w dobie pozyskiwania Srodkow unijnych. W uzasadnieniu tej 
uchwaly myslq, ze nastqpilo pewnego rodzaju przejqzyczenie, jezeli mamy do czynienia 
z funkcjonowaniem struktury organizacyjnej, ktora juz nie odpowiada potrzebom dnia 
dzisiejszego. Z tego tytulu tez pojawiajq siq takie rozne problemy. Byc moze dlatego 
tez Zarzqd Powiatu podjqi siq takiej idei z udzialem pana Sekretarza, aby to wszystko 
prze-jrzec, przepracowac. Tutaj najistotniejszym elementem jest polqczenie inwestycji i 
pozyskiwania Srodkow zewnqtrznych. 
p. Dorota Gromowska - radna 
Zdajq sobie sprawq, ze konstrukcja i cale opracowanie regulaininu sq bardzo trudne 
w samorzqdzie. Zawsze wszystko wychodzi w praniu. Chciaiam odniesd siq do czegoS 
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innego. Mam takie pytanie. NTydzial Budownictwa i Komunikacji sklada siq z dwoch 
referatow: komunikacji i budownictwa oraz iednego samodzielnego stanowiska 
komunikacji i ruchu drogowego. Dotychczas kierownic).. c z j  osoby zastqpujqce 
kierownikow wykonujq pewne zadania. Czj. oni teraz bqdq bardziej nadzorowad. 
koordynowad te dzialania. czy to pozostaje bez zmian ? Czy te zmian! niosq za sob4 
skutki finansowe ? Zaniepokoilo mnie trochq stwierdzenie pana Starosty. ze wyniknqly 
jakiei opoznienia zwiqzane z realizacjq wniosku ,.W labiryntach natury". Na razie 
koordynatorem glownym ze strony Starostwa tego duzego projektu jest pan naczelnik 
Wydziah Promocji. Nigdy wczesniej samorzqdy nie miaiy informacji, ze sq jakies 
opoznienia w koordynacji, wykonywaniu tego duzego projektu. Jestem tu troche 
zdziwiona. Nie wiem czy to bylo poruszane na spotkaniach z wojtami. Jako samorzqdy 
zawsze do piqtego kazdego miesiqca skladamy stosowne sprawozdania. Jestem trochq 
tym zdziwiona. Jezeli Zarzqd dokonal oceny pracy calego Wydzialu, to prosilabym o 
informacje jakie byly kryteria tej oceny. Myilq, ze dobrze byloby, gdyby pan Korda byl 
na te-j sesji, moglby vryjainic, czy sq jakiei niejasne sytuacje odnoinie wspolpracy z 
samorzqdami na temat tego projektu. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Mam wrazenie, ze ten punkt programu sesji zaczyna by6 najwazniejszy. Jezeli chodzi o 
nadzor i dwa referaty: budownictwa i komunikacji i to samodzielne stanowisko, to tutaj 
siq nic nie zmienia. Pozostaje tu taki Sam uklad organizacyjny, poniewaz jest on 
optymalny i wyjqtkowo mobilny. Jezeli chodzi o ocenq Wydzialu Promocji to 
podstawowym kryterium byla efektywnoid i wspolpraca w zespole, wykorzystanie 
potencjalu, ktory w tym zespole drzemie. Byly zmiany personalne zwiqzane z 
macierzynstwem poszczegolnych pracownikow, byly zastqpstwa. Ja patrzq na pewne 
cele i skutecznosC ich realizacji. Glownie to jest przeslankq do oceny. Kolejna rzecz 
jezeli chodzi o zagrozenia z terminami i realizacjq ,,Labiryntow Natury", to Zarzqd 
stara siq pracowad tak, aby do poziomu naszych partnerow w tym programie nie 
docieraly jakiei efekty uboczne opoznien. Nie wyobrazam sobie tez pracy w taki 
sposob, ze bqdq angazowal siq na poziomie operacyjnym w kazde z dzialan i bqdq 
monitorowal , czy tempo prac przebiega odpowiednio szybko. Pewne przyspieszenia i 
podlaecanie dynamiki zdarzen mialo miejsce tak, zeby ten program byl realizowany 
w sposob niezagrozony. Ja tez nie ukrywam, ze jest to trudno, bardzo zlozony 
pakietowy program. Bqdzie on sprzyjal rozwojowi powiatu. Jezeli teraz nastagi zmiana 
struktury organizacyjnej to nie wykluczam, ze bqdzie tez zmiana pelnomocnika, jezeli 
chodzi o Labirynty natury. Jezeli taka zmiana nastagi, to bqdzie to pewnie pani Grzeca, 
kt6ra na poziomie operacyjnym wszystkimi tymi sprawami siq zajmuje. Sq to sprawy 
personalne. Bardzo glqboko wnikamy, jezeli chodzi i o samq strukturq i przydzial 
zadan. 
p. Michal Mroz - radny 
Rzeczywiicie to co mamy to jest uzasadnione. Forma uzasadnienia jaka jest taka jest. Ja 
siq tutaj przychylam do tego co powiedziala pani radna Oller, iz wiqkszoic tych zmian 
spowodowana jest koniecznoici dostosowania do aktualnych wymogow. To jest jeden 
czlon uzasadnienia. Na podkreilenie zasluguje tez drugi czlon, ze nastagila konsultacja 
z zespolem pracowniczym. Njemniej oprocz tych wymienionych przeze mnie sq jeszcze 
trzy inne elementy. Zarzqd tak jak to widzi, tak to robi. Jezeli Zarzqd widzi potrzebq 
powstania nowego wydzialu, to macie Panstwo do tego prawo. Natomiast nie dziwcie 
siq o pytania o kwestiq tego referatu, dlatego ze z informacji, ktore pan Starosta 
przedstawil wynika jasno, ze nad tym pracujecie juz od jakiegoi czasu. Jezeli jest 
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likwidowan~ wT! dzial i jest zawarta taka informac.ja. ze jest to spowodowane ocenq. a 
wczesnie-j takich informacji nie mielism! dlatego p\itamjr. Wszystkie material! . ktcire 
by@ przygotow7~iwane przez ten Wydzial zaw7sze by14 pozytjiwne. One byij. 
pozytywnie odbierane przez poszczegolne komis-je. nie byio zadnych narzekan. To jest 
ocena pana panie Starosto i Zarzqdu. kton jest odpowiedzialnj. za szereg zdarzen. a rn! 
tez mamj7 prawo do swojej . ocenl.. 
p. Woiciech Kocinski - radnv 
Kilka lat ten Wydzial pracowal nad tym. ab! ten program przygotowac. Udaio siq go 
w Urzqdzie Marszaikowskim przeforsowac. Jest to program na okoio 21 milionbw 
ziotych. Bj.10 kilka konferencji, artykuiow. wywiadou. Po pol roku dochodzimj, do 
wniosku. ze cos jednak jest nie tak. Ja mam bardzo mieszane uczucia. Wchodzi nam 
nastqpny program bud ow^ szpitala na kwote 35 milionow.. Uwazam. ze zmienianie 
w tjrm momencie ukladu organizacyjnego Starostwa nie jest zbyt dobrym posuniqciem. 
tym bardziej ze Wydzial Promocji zna sie chyba najbardziej na tym programie. Wediug 
mnie lepsze byioby przesuniecie jednej osoby. ktora zajqiaby siq koordynacjq typowo 
inwestycyjnq. Panie Starosto czy nie czuie siq pan zle z tym, ze ur momencie, kiedy ten 
program byi cudowny. wspaniaiy, kiedy mozna bylo siq nim pochwalic to siq 
pokazywaliscie, a teraz zwalacie wine na jakiei opoznienia. Kto by1 odpowiedzialny za 
inwestycjq sali gimnastycznej przy Zespole Szkoi Licealnych i Technicznych ? Czy byi 
to Wydziai Rozwqju Gospodarczego i Promocji czy pan Wicestarosta ? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Program ,.W labiryntach natury" byt budowany na poczqtku tak jak wszystkie 
programy na poziomie koncepcji. pomysiu jak to ma byc zrobione jak to ma zadziaiac. 
Pozniej przychodzi okres realizacji. czyli przygotowania dokumentacji, harmonogramu. 
a nastqpnie wykonania tego. To sq rozne poziomy dziaian. Byia to propozycja. ktora 
siq rodziia rowniez na poziomie partnerow gminnych, a nawet wo~jewodzkich. To, ze 
program zostai zaakceptowany przez Urzqd Marszaikowski wymagaio wielu zabiegow. 
Dlatego znalazi siq jako jeden z projektow kluczowych. Czasami sama jakosc pro-jektu 
nie wystarcza. Nie jest mi z tym zle, bo nie jest to zly moment na zmiany. To jest 
ostatni moment zeby cokolwiek jeszcze zmienic. Ten projekt musi bye w tej chwili 
wdrozony, a jeszcze zupeinie inny wymiar ma rozliczenie tego prqjektu. Bqdziemy 
kontrolowani przez szereg instytucji. czy tam aby kazdy grosz siq zgadza. To, ze pan 
pyta w nawiqzaniu do sali wykazuje wlasnie to, ze Zarzqd podjqi siusznq decyzjq. 
Pewne dziatania na poziomie inwestycji trzeba skonsolidowac w jednym wydziale i 
dzialak inaczej niz do tej pory. Tutaj po drodze by10 kilka potkniqc, ale caiy proces 
przebiegai sprawnie. Nie bylo wielkich opoznien. Dobrze, ze pewne opoznienie mialo 
miejsce czego efektem jest lepiej wyglqdajqcy budzet Powiatu Tucholskiego. Ostatnio 
zaczynam miec wrazenie czyja to zasiuga. Osobiicie tez o to zabiegalem, aby 
dofinansowanie bylo takie jak nam obiecano. Ostatecznie jest ono wyzsze o 400.000 z1. 
Czy inam siq z tego tytuh czuc winny, ze to dofinansowanie do nas trafiio ? Chyba, ze 
powiat zle zrobil, ze zabiegai, aby dofinansowanie byio wiqksze. Zaczynam miec 
mieszane uczucia. Uwazam, ze dobrze siq stalo, ze te kilka miesiqcy przesuniqcia samej 
realizacji pozwolilo po te pieniqdze siqgnqc. Dobrze siq stalo, ze zostai tez dobudowany 
balkon, na ktoryin moze byt widownia. Pokazuje to. ze Zarzqd nie jest jakoi potwornie 
uparty tylko dobre pomysiy przy-imuje i realizuje. Jezeli chodzi o salq, to s i b  byly 
rozproszone. OsobiScie duzo zaangazowania w to wkiadal pan Wicestarosta, miqdzy 
innymi dlatego, ze podlega mu Wydzial Budownictwa. Kazde takie zadanie jest 
zwiqzane Sciile z zainowieniami publicznyini. W to byl zaangazowany pracownik. 
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ktory za te zadania odpowiada. Oczywiscie byio to tez powiqzane z finansami. Te 
osoby byiy zaangazowane w kontakty z naszym inzynierem nadzoru. wykonawcq. To 
bjrio robione na biezqco. troche intuicyjnie. W tej chwili wiemy. ze powinno to byc 
troche inaczej zorganizowane. Ten model nowej organizacji wiasnie przedstawilismy 
Panstwu. 
p. Michai Mroz - radnv 
Przysiuchu.jqc sic pienvszej inforrnacji przedstawionej przez pana Sekretarza siyszaiem 
stwierdzenie. ze schemat organizacyjny jest dynamiczny i rozwojowy. Chciaiem 
zapytac. czy to co jest tuta-j przedstawione jest elementem ostatecznym przynajmniej na 
jakii czas. 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
Bqdzie to obowiqzujqca struktura do tego momentu. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Regulamin organizacyjny tak jak statuty niektorych jednostek sq dokumentami 
dynamicznymi. Zakiadam, ze ten nam posiuzy do konca kadencjj. Jezeli jednak cos siq 
wydarzy lub stwierdzimy, ze ktorys z elementow zle dziaia to przedstawimy propozycje 
zmian. Trudno przewidywac, czy nic nowego sie nie pojawi. Podobnie statuty szkoi 
ulegajq ciaglym zmianom, poniewaz muszq byc dostosowane do cziowieka, do potrzeb 
organizacji, a nie odwrotnie. 
p. Andrzei Pruszak - radny 
Chciaibym ziozyt wniosek o pied minut przerwy. 

Przewodniczqcy poddai pod giosowanie ~lniosek o 5 min ut PI-zeruy, ktdry zostai 
p~~zyjqty 15 giosami za, przy braku giosdw przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Po przenvie 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie przyjqcia Regulaminu 
Organizacyjnego Starostwa Powiatowego w Tucholi, ktory nie zostal przyjqty 7 glosami za, 
przy 7 glosach przeciwnych i 1 wstrzymujqcyrr~. 

Ad. 13. 
Do projektu uchwaly w sprawie nadania imienia Zespoiowi Szkoi Licealnych i 
Agrotechnicznych w Tucholi gios zabrali: 
p. Maigorzata Oller - radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej dziewiqcioma giosami za pozytywnie 
zaopiniowaia projekt uchwaiy w sprawie nadania imienia Zespoiowi Szkoi Licealnych i 
Agrotechnicznych w Tucholi. Na sali obecna jest pani dyrektor szkofy, ktora mogiaby 
przyblizyc sylwetkq patrona szkoly. 
p. Regina Wrebel - dyrektor ZSLiA 
Nie chciaiam zabierac giosu poniewaz na ten temat odbyia sie konferencja skierowana 
do uczniow szkoi ponadgimnazjalnych Powiatu Tucholskiego. Konferencja ta odbyia 
sie 4 marca. Uczestniczyi w niej pan Przewodniczqcy, Naczelnik Wydziaiu Edukacji, 
stqd nie chciaiabym zabierac czasu mowiqc bardzo szeroko na temat tej postaci. Szkoia 
zastanawiaia sic nad kilkoma postaciami, ale w zwiqzku z tym, ze wiqkszosc 
tucholskich szkoi uhonorowaia postaci zwiqzane z naszym Srodowiskiem, dlatego 
zdecydowaliSmy ze ta postac zostanie poddana opinii rady rodzicow, samorzqdu 
uczniowskiego i rady pedagogicznej. Stqd taka decyzja i moj wniosek do Rady 
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Powiatu. Leon Janta-Poiczynski urodzil sie u liczqcej siedem wiekou rodzinie 
ziemianskiej. u ktore-j miedzj. innymi Maciej Janta-Poicz~~nski u roku 754 zostal 
mianowan!, stolnikiem inflandzkim. a u roku 772 przyjql plenipotencje starostwa 
tucholskiego i swieckiego. Dziadek Jozef byl dziaiaczem Ligi Polskiej majqcej za 
zadanie utrzymanie polskosci u zaborach po upadku powstania styczniowego. Zaiozyi 
tez szkoiq na KoSlince. fundowal stypendia dla okolicznej miodziezj~. kupowal ksiqzki 
polskie i wysyial do Srodowisk emigracji zarobkowej Pomorza oraz czytelni Srodowisk 
naukowych. Wychowuiqc siq u- takich tradycjach rodzinnych Leon Janta-Poiczynski po 
ukonczeniu gimnazjum chojnickiego. gdzie dziaial u tajnej organizacji filomackiej. 
odbyi studia w Krakowie. Berlinie. Paryzu. specjalizuj qc siq j ako prawnik uzyskuj qc 
dyplom uT 1890 roku na Uniwersytecie w Jenie tytui doktora. Po odbyciu praktyk 
sqdowych osiadl uT maj qtku u7 Wy sokiej zajmuj qc siq zarzqdzaniem rodzinnymi 
dobrami. Rownolegle zaangazowai siq w dziaialnosd polskich organizacji 
gospodarczych i spolecznych. Byi wspolorganizatorem spolki parcelacyjnej. handlowej 
,.Kupiec i Rolnik". Dzialal rowniez w Banku Ludowym. Od 1898 roku by1 patronem 
kolek rolniczych na calrym Pomorzu. W latach 1905-1919 redagowal i wydawai 
tygodnik ,.Klosy". Byl organem prasowym pomorskich kolek rolniczych. Przy jego 
finansowej pomocy wydawana byla takze Gazeta Gdanska. Wszystkie te spolki 
gospodarcze, handlowe oraz polska prasa mialry skutecznie chronid polskie interesy i 
wplywat na konkurencyjnoSd ekonomicznq firm polskich z gospodarkq niemieckq. Byl 
zwolennikiem i orqdownikiem zachowania w polskich rqkach dobr ziemskich. Miqdzy 
innyini w tym celu wykupil w 19 1 1 roku majqtek Zbeniny, ktory na dogodnych 
warunkach odsprzedal Januszowi Chrzanowskiemu. Ta szeroka dzialalnosc i dorobek 
stala siq podstawowym argumentem w trakcie konferencji pokojowej w Paryzu po 
zakonczeniu pienvszej wo-iny Swiatowej, gdy wyznaczono Polsce granice zachodnie, 
kiedy przedstawiciele pansix poddawali w wqtpliwoic, czy ziemie Pomorza sq na tyle 
zorganizowane by moglry siq same utrzymac i pokonac powojenne trudnoSci. Leon 
Janta-Polczynski wydelegowany z ramienia Komisariatu Gdanskiego mogl to osobiicie 
potwierdzid i bronic prawa przynaleznoSci Polski do Pomorza. Po wojnie zostai 
podsekretarzem stanu w Ministerstwie Rolnictwa bylej dzielnicy pruskiej w Poznaniu. 
Pelnil to stanowisko w latach 19 1 9- 192 1. Nastqpnie w latach 1922- 1927 oraz w latach 
1930- 1935 zasiadal w Senacie Rzeczpospolitej Polskiej, a w latach 1930-1 932 pelnil 
zaszczytnq i odpowiedzialnq funkcjq Ministra Rolnictwa. Jego malzonka Maria byla 
inicjatorkq haftu kaszubskiego na terenie powiatu tucholskiego. Mowiq o tych 
najwazniejszych sprawach. W konferencji uczestniczyl jego wnuk Stanislaw 
Tyszkiewicz, ktory szeroko przedstawil sylwetkq patrona. Mowil rowniez o tradycji 
rodzinnej, o tym jakim cieplem obdarzala cale rodzenstwo. Mowil tez o tym, ze 
zarzqdzenia i ustawy, ktorych tworcq by1 Leon Janta-Polczynski obowiqzywaly do lat 
siedemdziesiqtych. W roku obchodow 50-lecia szkoly postanowiliSmy tq postac 
uhonorowac. Przez rodzinq zostalo to odebrane bardzo pozytywnie. Takiego wsparcia 
w pomySle udzielily nam trzy stowarzyszenia: Borowiackie Towarzystwo Kultury, 
Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie i Stowarzyszenie Edukacja Walentyny i Aleksandra 
Polczynskich. 

Przewodr~iczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie nadariia imienia 
Zespolowi Szkol Licealnych i Agrotechnicznych w Tucholi, ktory zostal przyjety 15 
glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119012009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 
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p. Regina Wrebel - dvrektor ZSLiA 
Chcialabym serdecznie w imieniu tale-j spolecznoici podziqkowat za tq uchwalq. 

Ad. 14. 
Do pro-jektu uchwalj w sprawie uchwalenia regulaminu wynagradzania nauczycieli 
zatrudnionych w jednostkach organizacyjnych Powiatu Tucholskiego, glos zabrali: 
p. Malgorzata Oller - radna 
Komis-ja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej dziewiqcioma glosami za pozytywnie 
zaopiniowala pro-jekt uchwaly w sprawie regulaminu wynagradzania nauczycieli 
zatrudnionych w jednostkach organizacyjnych Powiatu Tucholskiego. 

Poniewai wiqcej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie uchwalenia regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w 
jednostkach organizacyjnych Powiatu Tucholskiego, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, 
przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119112009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 15. 
Do projektu uchwaly w sprawie zmiany uchwaty nr XVIIl13812008 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 27 czenvca 2008r. w sprawie Regulaminu przyznawania pomocy 
w ramach pro-iektu Podniesienie atrakcyjnoici i jakoici szkolnictwa zawodowego na 
terenie wojewodztwa kujawsko-pomorskiego, realizowanego w roku szkolnym 
200812009, glos zabrali: 
p. Malgorzata Oller - radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie zaopiniowala projekt 
uchwaly w sprawie zmiany uchwaly nr XVIIl13812008 Rady Powiatu Tucholskiego z 
dnia 27 czenvca 2008r. w sprawie Regulaminu przyznawania pomocy w ramach 
projektu Podniesienie atrakcyjnoici i jakoici szkolnictwa zawodowego na terenie 
wojewodztwa kujawsko-pomorskiego, realizowanego w roku szkolnym 200812009. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zmiany uchwaly 
nrXV11113812008 Rady Powiatu Tucholskiego z dnia 27 czerwca 2008r. w sprawie 
Regulaminu przyznawania pomocy w ramach projektu Podniesienie atrakcyjnosci i 
jakosci szkolnictwa zawodowego na terenie wojewodztwa kujawsko-pomorskiego, 
realizowanego w roku szkolnym 200812009, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku 
glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119212009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 16. 
Do projektu uchwaly w sprawie zmiany uchwaly dotyczqcej ustalenia stawek za 
usuwanie pojazd6w z drog i za przechowywanie usuniqtych pojazdow na strzezonych 
parkingach, glos zabrali: 
p. Michal Mroz - radny 
W uzasadnieniu mamy napisane, ze w Powiecie Tucholskim wyznaczono trzech 
przedsiqbiorcow. Kto te osoby wyznacza, na jaki czas ? Skoro jest ich trzech, to czy jest 
przepisami okreilona liczba na danym terenie. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 



U' ustawie nie jest oheilone ilu takich przewoznik6w musi byc. Musi byc minimalnie 
jeden i musi speiniac odpowiednie kryteria. Musi dysponowac parkingiem. sprzetem. 
musi mied odpowiednie zaplecze. Wybralism). trzy osob),. Zaimowal siq tym giownie 
pan Bortnik. Nalezaio u~prowadzic odpiatnoic za efektywne holowanie. a nie do-jazd 
przewoznika na miejsce zdarzenia. Gdyby ktos miai zakiad w Mqkowarsku. a miaibj. 
holowac kogos z Gminj ~l iwice.  to koszty dojazdu i tego efektywnego holowania 
bj~iyby zrownowazone. To jest nieefektywne. Z a l e q ~  nam na tym. aby holowai ten kto 
ma na-jblize-j. Chodzi. ab) to byia jak najtansza usluga. Umowa jest chyba na czterj7 lub 
pied lat. 
p. Dorota Gromowska - radna 
Te stawki wynikajq z rozporzqdzenia. czy to sq proponowane przez Zarzqd ? 
p. Tomasz Sobiecki - radca prawny 
Ten ktory podejmuje siq tej dzialalnoici proponuje stawki. My siq godzimy na nie lub 
nie. Nie jest tak iatwo speinic wymogi wiqc natioku chqtnych do tego nie ma. Te kwoty 
to wypadkowa pewnych swoistych negocjacji. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Nad tymi porozumieniami pracowaliimy prawie pol roku. przepisy sq niejednoznaczne. 
Czqsc powiatow do tej pory boryka siq z rozwiqzaniem tego problemu. Dzisiaj 
obsenvujq rozwiqzania w innych powiatach. Najwygodniej jest tak, aby takq 
dziaialnoik prowadziia jedna osoba, a ona organizuje sobie calq resztq. Teraz 
przyjqlismy takie rozwiqzanie i mam nadziejq. ze panowie miqdzy sobq siq dogadajq i 
nie bqdq podnosic kosztow. Oni dzielili siq dyzurami. a potem wynikaiy z tego scysje. 
Byiy problemy, ze podbierajq sobie klientow. CzqSC ma podpisane z firmami 
ubezpieczeniowymi pakiety assistance. Pamiqtacie Panstwo afery, w wyniku ktorych 
w Bydgoszczy kilku policjantow stracilo pracq. bo informowali. ze zdarzenie miaio 
miejsce i napqdzali klientow firmom przewozowym. My o takich zdarzeniach nie 
sfyszeliimy . 
p. Malgorzata Oller - radna 
Chciaiabym uzyskak informacjq. gdzie te miejsca parkingowe bqdq siq mieSciC. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Na 99 % pamiqtam, ze jest jeden przewoinik z Mqkowarska. jeden w Tucholi przy 
wylocie na Chojnice i drugi w Rudzkim MoScie. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie zmiany uchwaly dotyczqcej ustalenia stawek za usuwanie pojazdow z 
drog i za przechowywanie usunietych pojazdow na strzezonych parkirlgach, ktory zostal 
przyjety 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119312009 w zalqczeniu do oryg inalu protokolu. 

Ad. 17. 
Do projektu uchwaly w sprawie zmiany uchwafy w sprawie nadania statutow 
jednostkom organizacyjnym Powiatu Tucholskiego nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w s prawie zmiany uchwaly 
w sprawie nadania statutow jednostkom organizacyjnym Powiatu Tucholskiego, ktory 
zostal przyjety 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119412009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 



Ad. 18. 
Do pro-jektu uchwaly w sprawie zmiany uchwaly Nr IX/73/2007 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 13 sierpnia 2007 r. v,. sprawie przyjqcia Wieloletniego Programu 
Inwestycyjnego dia Powiatu Tucholskiego na lata 2007-2010 nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zmiany uchwaly 
Nr lXl7312007 Rady Powiatu Tucholskiego z dnia 13 sierpnia 2007 r. w sprawie przyjecia 
Wieloletniego Programu lnwestycyjnego dla Powiatu Tucholskiego na lata 2007-2010, 
ktory zostal przyjety 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119512009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 19. 
Do projektu uchwaly w sprawie upowaznienia Zarzqdu Powiatu do zawarcia 
porozumien z gminami Powiatu Tucholskiego na wspolfinansowanie zadan w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Wojewodztwa Kujawsko-Pomorskiego na lata 
2007-20 13 Dzialanie 1.1 Infrastruktura drogowa nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt i~chwaly w sprawie upowainienia Zarzqdu 
Powiatu do zawarcia porozumien z gminami Powiatu Tucholskiego na wspolfinansowanie 
zadan w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Wojewodztwa Kujawsko- 
Pomorskiego na lata 2007-2013 Dzialanie 1.1 lnfrastruktura drogowa, ktory zostal przyjety 
15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119612009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 20. 
Do pro-jektu uchwaly w sprawie uchwaly w sprawie przyjqcia Powiatowego Programu 
AktywnoSci Lokalnej na lata 2009-201 5 nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie uchwaly w sprawie 
przyjecia Powiatowego Programu Aktywnosci Lokalnej na lata 2009-2015, ktory zostal 
przyjety 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr MV119712009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 21. 
Do projektu uchwaly w sprawie zmiany uchwaly Nr XXII/180/2008 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 19 grudnia 2008r. dotyczqcej okreSlenia zadan i wysokoici 
Srodlt6w finansowych z Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob 
Niepelnosprawnych na zatrudnienie i rehabilitacjq spolecznq os6b niepelnosprawnych, 
glos zabrali: 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Panstwowy Fundusz Rehabilitacji Osob Niepelnosprawnych poinformowal Powiat 
Tucholski o wysokosci Srodkow, jakie otrzyma w roku 2009 na rzecz osob 
niepelnosprawnych z zakresu rehabilitacji. zawodowej i spolecznej. Do wstqpnej 
uchwaly przyjqtej przez Radq Powiatu kwota wzrosla o 2.3 14 zl. 
p. Andrzej Myszkowski - radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia na posiedzeniu w dniu 19 marca 2009 r. 
pozytywnie zaopiniowala projekt powyzszej uchwaly. 
p. Dorota Gromowska - radna 
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Koinis.ja Finansbu- i Gospodarki na wczorajszym posiedzeniu pozytywnie zaopiniowala 
pro-iekt przedstawionej uchwaly. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodrliczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie zmiany uchwaly Nr XX11118012008 Rady Powiatu Tucholskiego z dnia 
19 grudnia 2008r. dotyczqcej okreslenia zadari i wysokosci Srodkow finansowych 
z Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob Niepelnosprawnych na zatrudnienie 
i rehabilitacje spolecznq osob niepelnosprawnych, ktory zostal przyjety 15 glosami za, 
przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XXV119812009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 22. 
Do projektu uchwaiy w sprawie zmian budzetu Powiatu Tucholskiego na 2009 r.. glos 
zabrali : 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Przedstawiona uchwala zawiera zmniejszenie po stronie dochodow i wydatkow budzetu 
o 4.138.623 zl. Najwiqkszq zmianq jest zmiana subwencji oswiatowej w kwocie 
6.3 10.899 zl po stronie dochodow oraz zmniejszenia dotacji celowych na Dom Pomocy 
Spolecznej w kwocie 262.000 zl, zmniejszenia dotacji w kwocie 5.000 zl na prace 
geodezyjne i zwiqkszenia dotacji na straz pozarnq. Zwiqksza siq po stronie dochodow 
rowniez wielkoSc wynika-jqcq z pozyskanych Srodkow na budowq sali gimnastycznej od 
Marszalka w kwocie 1 miliona zlotych. Przyjmujemy tez do dochodow 1.250.000 zl 
~Regionalnego Programu Operacyjnego na budowq drogi w ~liwicach oraz z 
porozumien z Gminq ~l iwice dodatkowe Srodki w kwocie 49.994 zl. Po stronie 
uydatkow zostaje zmniejszona wielkoSc zwiqzana z obnizeniem subwencji oswiatowej. 
gdzie zostaje pomniejszony budzet Zespolu Szkol LeSnych o 4.365 .500 zl. 
W Specjalnym OSrodku Szkolno-Wychowawczym zosta-jq zmniejszone wydatki o 
350.000 zl, w Zespole Szkol Ogolnoksztalcqcych o 200.000 zl, Zespol Szkol 
Licealnych i Agrotechnicznych o 300.000 zl, Zespol Szkol Licealnych i Technicznych 
o 180.000 zl, Tucholskie Centrum Edukacji Zawodowej o 200.000 zl. Przede 
wszystkim zmniejszenia dotyczq wynagrodzen oraz Srodkow, kt6re byly 
zabudzetowane w remontach dlatego, ze tak zostala obnizona subwencja oiwiatowa. 
p. Piotr Broszkiewicz - czlonek Zarzadu 
Komisja Rolnictwa, LeSnictwa i Ochrony ~rodowiska pozytywnie zaopiniowala 
przedstawiony projekt uchwaly. 
p. Dorota Gromowska - radna 
Komisja Finansow i Gospodarki na wczorajszym posiedzeniu pozytywnie zaopiniowala 
projekt przedstawionej uchwaly. 
p. Andrzej Myszkowski - radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowala projekt powyzszej 
uchwaly. 
p. Malnorzata Oller - radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie zaopiniowala projekt 
uchwaly w sprawie zmian budzetu Powiatu Tucholskiego na 2009 r. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodr~iczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie zrrlian budietu Powiatu Tucholskiego na 2008 r. ktory zostal przyjety 
15 glosanii za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzyrnujqcych. 
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Uchwala Nr XXVll9912009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 23. 
Udzielono nastqpujqcych odpowiedzi na zapytania i interpelacje: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Na wiqkszoSC interpelacji bqdq musial zlozyc odpowiedzi na pismie. Interpelacja pana 
Grugela dotyczyla turnusow rehabilitacyjnych. Bylo 360 wnioskow. z tego 159 zostalo 
rozpatrzonych pozytywnie. czyli otrzymalo skierowania na turnusy. Potwierdzam, ze 
jest to istotna pomoc dla osob, ktore cierpiq na roznego rodzaju dolegliwoSci. W mojej 
Swiadomosci nie istnieje status materialny tych, ktorzy o takie turnusy mogq 
wystqpowac. Czqsto sa, to osoby na tyle zamozne, ze sq w stanie tego typu 
przedsiqwziqcia sfinansowac z wlasnych srodkow. Wiqze siq to tez z mniejszymi 
Srodkami na tego typu przedsiqwziqcia w budzecie centralnym. Do nas tez coraz 
mniejsza kwota trafia na usuwanie niedogodnosci zwiqzanych z niepelnosprawnoSciq. 
Odpowiadajqc na interpelacjq pana tukaszewicza informujq, ze w Zespole Szkol 
LeSnych goScili przedstawiciele Ministerstwa ~rodowiska, Wydzialu do Spraw 
Kontroli. Mialem okazjq spotkaC siq z nimi i rozmawiaC na temat problemow, ktore 
dotyczq zarowno szkol przez nas prowadzonych czy problemow samorzqdu i tego co na 
styku z Ministerstwem, miqdzy innymi z naszego spotkania poza Radq sprawa 
wykorzystania internatu jako zaplecza hotelowego w Tucholi. By6 moze znajda, siq 
takie rozwiqzania, ktore umozliwiq korzystanie z tego internatu. Jeszcze bqdziemy 
musieli odbyC pewne spotkania z zarzqdcq czyli przedstawicielami Lasow 
Panstwowych. Porozumienie, ktore zostalo zawarte pomiqdzy Ministrem a Powiatem 
jest dosyC sztywne. Strony zaczynajq znajdowaC jakiS wspolny jqzyk. Zobaczymy czy 
Lasy nie bqdq chcialy bardziej tego pilnowaC niz tego chcq strony. Wysoko oceniono 
dbaloSd o obiekty szkoly. Nie wszystkie samorzqdy na tym poziomie utrzymywaly 
majqtek. GoScie podzielili siq refleksjami, ze docelowy model ksztalcenia leSnikow 
prawdopodobnie bqdzie inny. Przygotowywane sq projekty ustaw, ktore bqdq 
prowadzily do konsolidacji tego ksztalcenia. W zwiqzku z tym te szkoly, ktore nie sq 
ministerialne bqdq mialy male szanse przetnvania. Taka jest tez ocena przedstawicieli 
Ministerstwa. Bqdzie to tez zwiqzane z realizacjq praktyk, zapewnienia wlaSciwego 
ksztalcenia kadry leSnej. Na zagadnienia drogowe odpowiem na piSmie. Szczepienia 
HPV to ostatnio sprawa do56 gloSna na poziomie krajowym. Byly liczne interpelacje do 
Ministerstwa Zdrowia. Pani Minister odpowiedziala, ze nie jest od spelniania marzen. 
Ja siq z tym do konca nie zgadzam, bo lepiej zapobiegak za 1500 zl niz poiniej leczyC 
nowotwory, co jest chyba bardziej kosztowne. Nie mowiq tu juz o kosztach 
spolecznych. Nie wiem czy teraz stac nas na zrealizowanie tego w skali powiatowej. 
MusielibySmy ocenid, czy bylibysmy w stanie to zrealizowaC. Wiem, ze dwa albo trzy 
samorzqdy w skali kraju siq na to zdecydowaly. Widzq takq potrzebq, ale czqSC tych 
potrzeb bqdzie pewnie realizowana za wlasne Srodlti. Na pewno tez mozemy 
zorganizowac szkolenie odnoinie dawcow szpiku kostnego i wesprzed. dzialania. 
Tworzenie calej bazy danych dawcow to tez taki istotny program na poziomie kraju. 
Musimy to ocenid, ale sama inicjatywa bardzo cenna. Na piSmie odpowiem rowniez 
pani Dorocie Gromowskiej na temat drog. Podobnie z interpelacjq pana Pruszaka. Ja 
rowniez negatywnie oceniam jakoSC wykonania utnvalenia nawierzchni. Jak bqdq dobre 
warunki pogodowe to ta naprawa gwarancyjna musi zostaC wykonana. Na temat 
odwodnienia boiska Orlik 20 12 bylo to zrealizowane, ale odpowiedzi udzielimy na 
piSmie, bo musimy spotkaC siq z wykonawcq. Wiem, ze to odwodnienie bylo 
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v. szczegolnym zainteresowaniu pana Wicestarost! . Dwa raz!, to przepro-jektov7!~wano. 
abj. byio to bardziej sprawne. 

Ad. 24. 
Wnioski i oswiadczenia radnych: 
p. Andrzei Mvszkowski - radnj~ 
W imieniu Komisji Zdrowia chciaibym zaprosic pana Przewodniczqcego. pana Staroste 
kolezanki i kolegov radnych na tzw. Zdrowq Sobotq. Jest to cykl viykiadow. ktorj. 
odbqdzie siq 4 kwietnia o godz. 10.00 w Ksiqznicy Tucholskiej. Program viykiadov 
wszyscy otrzymajq. Przewidujemj.. ze caia impreza bqdzie trwaia od godziny 10.00 do 
18.00. Bqdzie to cykl wykiadow zblokowanych tematycznie. Zapraszamy do udziaiu 
w caie-j konferencji lub na poszczegolnych wykiadach. W trakcie bqdq prowadzone 
warsztaty pierwszej pomocy. Prowadzid to bqdq strazac17 z Powiatowej StraG1 Pozarnej 
w Tucholi oraz doktor Tadeusz Stachowicz. Jednoczeinie bqdzie mozna zmierzyc 
cisnienie, pomiar glukozy. Bqdq uczennice Technikum Gastronomicznego Zespoiu 
Szkoi Licealnych i Technicznych. ktore przedstawiq zdrowy sposob odzywiania. 
Bardzo serdecznie zapraszam rowniez pracownikow Starostwa. Komisja robi to pod 
patronatem obchodoul dziesieciolecia Powiatu Tucholskiego. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Przy okazji dbaiosci o zdrowie zaproponowaiem Panstwu radnym i rodzinom spijw 
kajakowy na 6 czerwca. Giownym inicjatorem byia pani radna Koczwara. 
p. Krystyna Koczwara - radna 
Jest to dwudniowy spiyw z noclegiem w Woziwodzie. Odbedzie siq on 6 i 7 czerwca. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcv Rady 
Wszyscy Radni otrzymali druki oiwiadczen majqtkowych. Przypominam, ze nalezy je 
ziozyc wraz z kopiq PIT do Biura Rady najpozniej do dnia 30 kwietnia br. W zwiqzku z 
tymi biqdami, prosze o zwrocenie szczegolnej uwagi na rodzaj wlasnoici. 

Wiecej glosow nie bylo i Przewodniczqcy zamknql ten punkt obrad 

Ad. 25. 
W zwiqzku z wyczerpaniem porzqdku obrad Przewodniczqcy zamknqi obrady XXV 
sesji Rady Powiatu Tucholskiego. 

Na tym protokoi zakonczono. 

Protokolowaia: 

Katarzyna Puczynska 

Przewocjniczqcy 




